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LETTERS OF JOHN INNERARITY
THE SEIZURE OF PENSACOLA BY ANDREW JACKSON,

NOVEMBER 7, 1814

[To James Innerarity, Mobile]
[Pensacola] lOth/llth [Nov. 10] 1814

M. D. B. [My Dear Brother]
These last four days have been the most fatal in

the annals of this place. The first advice  the inhabi-
tants received  of the approach  of Genl. J. [Jackson]
was announced  from the Fort.  Two days previous  it
was asserted by high authority  that a letter had been
intercepted  by Coll. N. [Nicholls] from Genl. J. to
the Sy. at War in which he stated that he had nearly
concentrated  all his forces to the amount of about
7000 men for the purpose  of an attack on this place
which he had only been enabled to do by promising
to give up the Town to 24 hours pillage, to which hard
alternative  he had been obliged reluctantly  to submit.

All the inhabitants were  thrown into the greatest
consternation  & alarm, which was infinitely increased
by the threats of the B. [British]  Commodore  that so
soon as the Spanish flag was lowered  the Town would
be levelled.

Our house was particularly named as the most
conspicuous  object from the assurance which Col N.
had used every means to impress  on the mind of the
Commodore  and the officers  of the navy that we were
entirely  in the Amn. interest.

Note-These letters are a part of the series of documents,
survivals of the records of Panton, Leslie and Company and
its successor, John Forbes and Company, the publication of
which was begun in a late issue of the QUARTERLY.  The origi-
nals are in the possession of Mrs. John W. Greenslade, a great-
granddaughter of John Innerarity, who has transcribed them.
The series will be continued in the following issues.
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This being the case & finding every  effort abortive
to do away such an injurious impression  by stating
to the Commodore  the reasons on which I founded  my
unalterable neutrality, as a feeble  return  for the great
protection  which we rec’d both from the Am. & the
Sp. Govt.  I employed  the night of the 7/8 to put a few
of our most valuable on board of the Moscow  along
with my family,  & I had nearly loaded a Canoe with
some valuable packages  when the Amns. entered the
East end of the Town,  torn down the Colours, firing
volleys of musquetry close to the wharf, when the
owner of the Canoe forcibly took it away from me,
grounded  it & went ashore to endeavour to save some
property belonging to himself & while so doing num-
bers leaped into the Canoe & made off to save their
lives, but whither  or what has become of the property
I have not yet been able to learn altho’ I have used
every  effort to obtain information & recover same.
As to myself I jumped into another  Canoe to await
the decision, but it was full almost to sinking when
they pushed off far into the Bay to Bru’s Schn. &
from thence I got on board  of the Moscow  to my fam-
ily, from whence I was not permitted  to return by the
men of war until next afternoon & even then several
discharges  of musquetry on board  announced their
prohibition. So soon as the Amns. entd. the Town the
Sophy, Sloop of War, drew  nigh & fired numerous
shots  on the Town,  which had it not been for the hu-
manity  of Capt.  Gordon would have been reduced  to
ashes.

The Sea Horse  frigate however  ordered  the Sophy
to join the Childers at Barrancas & then to destroy  the
Forts & powder magazine,  which was done that night
& next day & nothing now remains of the Town or
Forts Barrancas Redout [?] but piles of ashes.

All the negroes in town & ours along with them
fled to the other side of the Bay to save their  lives.
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When the Sea Horse  & Carron got underway  every-
body supposed  that it was with an intention  of com-
ing as nigh as possible  to complete  the work of deso-
lation & destruction,  but they went  to Barrancas.
Coll. N. went  in a Gun Boat Cutter to make all the In-
dians immediately  commence  their march for Appa.
& with them he drove  about 300 negroes, women &
children  pressing all the Barges  & Canoes for this pur-
pose since when we are without  any information of
their fate.  This man Coll. N. has been the occasion
of the ruin of many & the abhorrence  & detestation
of all. Tomorrow McPherson  will go in quest  of the
negroes.

Instead of the Massacre & pillage  which was an-
ticipated,  Genl. J. & his army have obtained for them-
selves a lasting name for their  humanity & good
order.

The first onset was dreadful,  but this over all was
peace & tranquillity among the few inhabitants left
in the Town which had been previously almost de-
serted.

Not a single excess was committed-The  Genl &
his army are now leaving the Town.  The terror &
panic with which they were previously  impressed  have
given way to the most favorable opinion  among  the
inhabitants & even Col. N was obliged  to confess  that
he had never seen such a body of men enter into a
Town who had conducted  themselves  with such good
order.

I have only had about half an hour to write you
these hurried  lines, my mind which has been much
perturbed  ever since this shameful  plunder  of our
[------?] at BS [Bon Secours] is now almost distracted
from the contemplation  of the past,  the great wreck
of property & the dread of the future,  as I am certain
that our  have only commenced  & will be re-
newed with tenfold rage or fury in a few weeks.
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To  this is to be added my uneasiness at not
hearing from you since yours  of the 4th ult-I have
been much distressed by the accounts of your ill health,
but somewhat  comforted by the assurances of your
convalescence.

Inclosed you have S. H. Garron on Garron & Wil-
son for $1000 at 5 D/s in our favor with which please
do the needful,  also with the enclosed  a/c against
Major J. P. Kennedy for $65.. 4

God bless & preserve  yr health
& peace of mind

J. I. [John Innerarity]

[To James Innerarity, Mobile]
Pensa. 29th Nov. ‘14

My Dear Brother
I recd yr much esteemed  favor of the 18th on the

24th Inst. & was surprised  to perceive  that you were
not then in possession  of my letter to you P Captn D.
Files, which covered  the 1st of the inclosed note on
Garrow & Wilson  at 5 D/S for $10,000 & the within
a/c against Major Kennedy  for both sums I
hope are ‘ere now at our Cr.

The heavy losses  which we have lately  sustained
excite  in you rage & Indignation  against the Authors,
& in me a more blameable dispondency.

The accompanying copy of my representation  to
the Captn Gen. will apprise  you of the extent  of our
losses  at Bon Secours ; but those which we suffered  in
consequence  of the attack on this place are of still
greater  magnitude.

Twenty-five  of our negroes (as P the inclosed list)
who fled for safety to the opposite  side of the Bay
were,  with many others belonging to the inhabitants
here forcibly  driven on to Appala some overland,  &
others by water  via Choctawbe & coastwise  for which



purpose  all the perogues & Boats that could be found,
nearly  forty in number  were  seized  & among  others
our Barque Canoe & new Boat-also the Cust. Hr.
Barge-All these,  however  I firmly believe will be re-
stored,  as I am convinced  that the Commodore  Captn
Gordon  had no sinister view in directing this step.  Be
this as it may, Noriega went to Appa. about a fort-
night ago with Credentials  from the Govr to enable
him to recover & bring back all the Negroes’ who were
carried off & by him I wrote  a long letter  to Doyle
Which I trust will have the desired  effect.

I had previously chartered  Mayerca’s Schooner  to
bring away all the skins & other property & by her I
hope to receive  back all the negroes in a few days
Your negro Smart, I am happy to inform you is work-
ing in the yard.

There are no Indians on the Path or any obstacles
whatever  to your coming here,  which I pray you to do
immediately.  I would advise you to come by the way
of Bon Secours & make yr arrangements  so as to stay
here for about a month as perhaps it may be neces-
sary that I should go on to Appa. or even to Nassau.

There is no Amn. vessel here & no possibility of
sending  the goods  you ask for by Sea, as the Carron
strictly blockades this Port & is scarcely  ever out of
sight of Barrancas. Her Cutter also watches  the
Coast; so that it would be impossible for any vessel
to elude  their vigilance.  In the mean-time  our horses
are literally  dying & our negroes suffering much for
want of corn which is not to be had here at any price.

I am told that Gen’l Jackson touched with a gener-
ous sympathy  for our sufferings  on all sides will now
allow this place to be supplied wt Corn & provisions-
If so, I beg you to load the Henry immediately wt Corn,
a quantity of Bacon, some  Lard, Hogs &c & send her
to B’Secours from whence I will have them brought
here immediately: To venture  outside would be ex-
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posing the vessel to certain Capture. The Corn we
Must have, if possible, for our subsistence. Will yr
Collector  now permit  goods  to be sent (via) Bon Se-
cours? If so I can supply  all your wants & will will-
ingly comply  with any formalities he may prescribe
for securing  the duties.

In my last I stated to you the circumstances  under
which Gen’l Jackson ordered  my riding horse to be
taken on the presumption  that he was the property
of Coll. Nichols,  altho’ I pledged  my word of honor  to
Capt.  Files that this deadly enemy of ours Coll. N.
never had in any shape or way whatever  any right or
interest  directly  or indirectly  to the horse in question.

This pledge I had flattered  myself would have been
sufficient  but the Gen’l. had already commenced  his
march &  said he would make  further inquiries  &
either return the Horse or pay you $200 the price
said to have been paid for him to me by Coll. N. which
I again most solemnly aver to be false & that he never
even proposed  to purchase him at all.

I beg all yr attention to the inclosed letter  of Dn.
Jayme Fontenales [illegible] which I can bear testi-
mony-He is indeed a man who would not for any

  pecuniary  consideration  whatever  utter  
that was not religiously  true & the whole town can
beside bear evidence  to the fact.

He is on all occasions  very friendly to me & I wish
to oblige  him. please  to attend to what he says rela-
tive to the payt which ought to be made to him the
same as specie here, that is to say, taking into a/c
Comns, Disct in Bk notes &c A propos,-I have on
hand four thousand Dollars in Bk notes ; I am afraid
to risk them all at once in remitting same to Orleans-
Can I not cut them in halves?  & I will then send them
to you.

I fear much that they will depreciate  every day
more  & more.  I am in the greatest  want of Dollars  &
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 beg you to bring with you all the Gold & Silver  you
can Muster.

I have detained Honore until now waiting for the
copy of . . . . representations  to the Captn. Gen’l. which
Ciril Morant volunteered  a fortnight  ago to make.
The delay in finishing  same was in consequence  of his
scalding  his hand-Please to return  it to me, & for-
ward the inclosed certificate  of Ciudadanea to Milne.

30th. at night   have further detained Honore
until now in Consequence of a large Brig’s heaving in
sight, which was generally  supposed to be the Sophie
bringing back the Negroes,  but proves  to be the Brig
Rebecca in ten days from Kingston,  Jama. She brings
30 casks of best rum & a cargo of Dry Goods con-
signed to us.

I again beg & intreat you to come here with out
delay via Bon Secours.

God bless you & yours,
JOHN  INNERARITY

ANDREW  JACKSON  TO JOHN  INNERARITY

Natchez
20 April 1815

Sir
I have just received,  at this place, on my return

[journey] to Tennessee, your letter  of the 16th Inst.,
that which you allude to, as having been forwarded by
Gen. Winchester on the same subject, never  reached
me.

I do not feel myself authorized  to make any definite
arrangement  as to your land which Genl. Winchester
lately occupied  as an encampment;  but the substance
of your letter  shall be communicated  to the Sec: of
war who will no doubt, do in regard to it what is
proper.

As to the flour taken from M. Fontinales at Pensa-
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cola I can only remark  that it was represented  by the
Spanish Intendant (Morales) as well as by others  high
in office  as belonging to Capt Woodbine;  & that M.
Fontinales must clearly  show that it really belonged
to him before he can expect  any order to be given for
the payment- He must be sensible, that no such or-
der can be given upon a bare statement  made by his
friend.

I beg you to believe it would afford me great hap-
piness to render ample justice in both the cases refer-
red to in your letter.

I reciprocate  the good  wishes you have expressed
for me

Very respectfully

Mr. Innerarity.
I am

Yr. Obt. St.
ANDREW  JACKSON

Major Genl Comdg.
7th M Distct.

(This series of documents will be continued in the
following issue of the QUARTERLY.)
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UNITED STATES TROOPS
IN SPANISH EAST FLORIDA,  1812-13

III

[Author's Note. This series of papers comprising the cor-
respondence of Lieut. Col. Thomas A. Smith, commander of the
detachment of U. S. regulars that invaded Spanish East Flor-
ida in March, 1812, began in the July, 1930, issue of THE
QUARTERLY,  which should be consulted for an explanation as to
why the American troops invaded the Spanish province; and
also for the details concerning the discovery of these important
Florida records. T. FREDERICK  DAVIS]

Lieut. Col. Smith to Gov. Mitchell (copy)
Camp before St. Augustine,

7th September,  1812
Sir :

Nothing of importance  has occurred  since my com-
munication  of the 21st ulto. Colo. Newnan is at Mr.
Fatio’s a few miles below Picolata with the Detach-
ment of Volunteers. I ordered  him soon after his
arrival on the St. John’s to proceed  to & destroy  some
of the nearest Indian Towns, but I learnt today that
he had not commenced  his march probably  for the
want of guides  or the means of transporting  his pro-
vision. The Contractor,  Maj. Long, is I am told very
sick at St. Mary’s,  For the want of arrangement  in
his Department  we have not received  our necessary
supply of provisions.

My Detachment  continues  very sickly, between
eighty & ninety  being confined at a time at this place
& Davis’s creek. Indeed it is with difficulty  that I can
furnish the necessary  camp guards & an escort  to
the provision  wagons.  Unless a part of the Volunteers
can be prevailed  on to remain after their  term of ser-
vice expires  I dont know what will be the consequences,
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as I am persuaded nothing  but their presence  on the
St. John’s has prevented  the Indians & negroes from
cutting off our communication  with the depot  at Davis’
creek.  I find from experience  that Volunteers  for one
or two months only add to the difficulty  of procuring
supplies without  rendering  any essential service,  as
by the time arrangements  can be made for any im-
portant enterprise  their  term of service  will have ex-
pired. If the sick were in a situation to be removed  I
would fall back to some  healthy situation on the St.
John’s,  but it is impossible  at present  without  sacri-
ficing the lives of many valuable men. I hope however,
by the end of the month or middle of October  to see
them in good  health and ready for any service  they
may be ordered  on. I have been so unwell since my re-
turn from St. Mary’s  that I could pay but little atten-
tion to duty.

There are parties  of Indians constantly  in search
of cattle;  indeed  there are very few left on this side
of the St. John’s. The inhabitants on the North  River
have all gone to Town & one also who was in our camp
that had been a Militia officer in the Spanish service
& taken by the Patriots  whom he pretended  to join;
but I have no doubt he has acted the part of a spy.

I console myself with the belief that if we should be
sacrificed it will promote  the National good as the Gov-
ernment will then no longer hesitate about taking im-
mediate possession of the Province  so important  to
the Southern States.

I have the honor  to be sir
With high respect,

Your obt. servt.,
Note: A Marine has deserted  and gone to St. Augus-

tine.
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Lt. Col. Smith to Col. Newnan (copy)
Camp before St. Augustine,

12th Sept.  1812
Sir :

I wish you without  delay to join me with eighty
or ninety  of your men & all the horses you have or can
obtain. The escort  with the waggons have been cut
off & without  your aid I shall not be able to secure
our baggage & save the sick, fifteen or twenty of
which are unable to march.  If you can possibly bring
one or two waggons or carts they will be very import-
ant. Bring as much provision  with you as possible. We
want harness or traces  for the field pieces, if you can
possibly obtain any bring them with you.

You will perceive  the necessity  of using every  pos-
sible dispatch in joining me.

I am Sir respectfully
Your obt. servt.

P.S.
I intend to fall back as soon as you join me, when

measures  can be concerted  for the chastisement  of
our enemies.  Your horsemen  had better  come from
Fatio’s direct,  as it is nearer than the route  by the
block house.

I have been unable to ascertain  the fate of Captns.
Williams & Fort.  They are in all probability  both
killed. None of the party has come in. I will keep  out
scouts to discover  if they have any intention of con-
tinuing on the road. Capt.  Woodruff was dispatched
as soon as I had information that they were out,  but
he was a few hours too late. I think if they will ven-
ture in the plain they will meet with a warmer  recep-
tion than their small parties  have yet received.  You
will send a sufficient  number of men down to the Block
house to collect  Oxen for the Ox carts.
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Lt. Col. Smith to Gov. Mitchell (copy)
Depot Davis’ Creek

20 Miles North  of St. Augustine
Sept.  22, 1812

Sir :
The period has at length arrived  when it is abso-

lutely necessary  to order  a respectable  reinforcement
to aid me in the reduction  of St. Augustine and the
distruction of all the Indian settlements  in this pro-
vince, or that we should be withdrawn.  The latter
would be to me the most painful moment  of my life &
I hope your Excellency  will order the force necessary
to effect the former as soon as possible.

The escort  with the Provision  waggons under the
command of Capt. Williams was attacked on the 12th
Inst by a party of Indians & Negroes  from St. Aug-
ustine to the number of fifty or sixty. Capt.  Williams’
command consisted of a Non Commissioned  Officer  &
nineteen privates  besides drivers.  Capt.  Fort of the
Milledgeville Volunteers  was with the party.  The at-
tack was made  at the Twelve  Mile swamp between
eight & 9 o’clock at night & lasted about twenty-five
minutes. The result was unfavorable  to us, having
lost our waggons, had both officers & six privates
wounded  (Capt Williams  in eight places & I fear
mortally) & the Non Commissioned  Officer  killed.
Capts. Williams  & Fort acquitted themselves  highly
to their  honor  & would have been victorious beyond  a
doubt if either  of them had escaped for a few min-
utes, as an order  had been given to charge & the enemy
began to give ground.  ‘The Indians fled the second
fire yelling like devils.  I would have made an effort
to take  St. Augustine immediately,  but my Detach-
ment is so reduced by disease  that I cannot  furnish
the necessary  Camp Guards.  I expect  to remove  to a
healthy position  on the St. John’s in a few days & if
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the Volunteers  (gone at present  against  the Lotch-
Way Towns) will consent  to serve to the fall of St.
Augustine,  I will proceed  without delay to procure
the necessary  transport & supplies & invest it closely
the moment  that three or four hundred additional  men
can be raised for that service.

The Volunteers  have been very unhealthy, as many
as one hundred & five on the sick list at a time & I
am fearful  that I shall not be able to get more than
one hundred  & twenty  of my Detachment on their  legs
in time. Capt Neeley  died on the 20th Inst. His men
have acted like veterans, without  shoes  or indeed
clothing of any kind. They have always been ready
for any duty they were  ordered  on. They would be
infinitely more serviceable  if they could be clothed.
I hope your Excellency will devise some plan by which
they can be supplied, as the laws of the United States
do not provide for clothing Volunteers.

The following  is the plan I have in view if a re-
inforcement is sent:  My Detachment, One Hundred
& Twenty ; Volunteers,  one hundred & fifty ; then
wanting three hundred,  making  570 to be disposed  of
as follows, Twenty at Picolata, Forty at the Depot  at
six mile creek, a block house to be thrown up; Forty
at the big swamp with a block house being about half
way ; two hundred  & fifty on the neck formerly  occu-
pied by me, with two field pieces  to prevent  boats go-
ing up the North  river; Two hundred & twenty  with
the heavy pieces and a strong redoubt  opposite  the
lines by Solinoe’s [Solana’s] ferry.  This arrangement
will prevent  any communication  with the Indians &
secure the convoys  with provisions if they should be
supplied by the British.  It will then be an easy mat-
ter to destroy  the Town & see what effect  that will
produce.  There should be an allowance for sick, lame

29 Captain Samuel Neeley, commander of a company of
Georgia Volunteers.
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& lazy, as a smaller force capable of duty will not se-
cure the fall of the place.  The Dons did not attempt
to molest me on my way to this place. I commenced  the
movement  about 10 o’clock & set fire to my huts, which
was no doubt a pleasing sight to them.

The inhabitants have all abandoned their homes
with as much of their movables as they could carry
with them.  Some have stopped  on Amelia,  but I be-
lieve the greater  part have gone to Georgia.  The
Province,  never  thickly  settled,  will soon become a wil-
derness.

A Spaniard  who escaped from the Indians in-
formed me that they intended to attack St. Mary’s as
soon as they had given us a little employment  here.
They made  an attack some time since on Picolata, but
were  beaten off. They succeeded however,  in burning
the trading houses with what was in them.

I have the honor  to be sir
With high respect,

Your obt. servt.

Lt. Col. Smith to Capt. Massias (copy)
Fort Stallings 

22nd Sept.  1812.
Dear Captain :

I have been very uneasy least your messenger  Mr.
Holland should have been taken on his return,  as he
was the bearer  of letters from me under cover  to you
which gave to our head men a faithful account  of our
sufferings  & perilous situation, since which they have
attacked our escort  consisting  of twenty  men under
the command of Capt.  Williams.  Their force from the
best information I can obtain was between fifty &

30 The post at Davis’ Creek was called Ft. Stallings in
honor of Lieut. Elias Stallings, who built the block house and
commanded there.
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sixty. The attack was made on  1 2 t h   
mile swamp about eight o’clock at night and lasted
about twenty-five  minutes. The result was unfavor-
able to us, having lost our waggons & had the Non
Commissioned  Officer  killed & eight men wounded.
Captns. Williams  & Fort both wounded,  the former
badly in eight places,  the latter  shot through the knee.
They both acted nobly & would have been victors if
they had not been disabled. The order  was just given.
for a charge  as Capt.  Williams  received  the first shot.
He continued  to encourage  his command  to do their
duty. As Capt.  Fort was carrying him a few paces
in the rear he received  several other  wounds  while
in his arms. Capt.  Fort returned,  took  the command
& renewed  the order to charge  ; but the men I pre-
sume not feeling that confidence in a Volunteer  Officer
did not obey the order.  They behaved in other  re-
spects well, except  Hampton  of your company,  who is
I fear of the dunghill  family.  The Indians fled the
second fire, yelling like devils.

I have been compelled  to fall back for the want of
Provisions. I intend however  to present  to them a
more formidable appearance  in a short time than they
have witnessed  since the revolutionary  war. Mr.
Ryan is the only officer with me for duty, the others
all being sick. We have had nearly two hundred  in
the different  camps on the report at a time. They are
however mending.  I fear Capt. Williams  will not be
able to weather  the storm. I will however  cause every
possible  exertion to be made  to save so brave and hon-
est a brother  Officer.  The others will I think recover,
some of them may be disabled in their limbs. Neeley’s
Volunteers  act like veterans ; their  Captn., poor fel-
low, died on the 20th. I had him interred  with all due
honors. 

I wish you to do with my little Affrican as you
would if he were your own until I can have him with
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me. The Patriots  having acted so ungratefully towards
my Detachment it will be well in no instance to ac-
knowledge  them as a, Public body,  but afford all the
aid in your power to deserving  individuals.

Your favour of the 21st Inst has this moment
reached me. I have given the Patriots  no instructions
or authority whatever  & you ought  to cause the horse
taken from Lieut. John D. Kerr to be returned.  You
must in all respects be governed  by the instructions
you receive  from the Governor  & your own discretion.
When I wish any service  performed you will receive  it

  in writing.
I am Sir respectfully,

Your obt. servt.

Lt. Col. Smith to Gen. Floyd 31 (copy)
Mr. Hollingsworth’s 

30th Sept. 1812
Dear General :

I have at length been compelled  for the want of
provision & to save the Detachment  confided to my
care to fall back to this place.  My force for duty does
not exceed seventy, among which are only two Of-
ficers. Colo. Newnan at the head of one hundred &
ten men had an action on the 27th Inst with the In-
dians to the number of 120 within 7 miles of the
Lotchway Town.  He charged  them repeatedly  & suc-
ceeded in giving them a complete  defeat.  He is how-
ever unable to advance or retire  without  leaving his
wounded  to be sacrificed to the savages. He has sent
to me for aid, but I can with my force afford him

31 Brig. Gen. John Floyd, commanding the Georgia state
militia.

32 Wm. Hollingsworth’s farm was immediately on the east
bank of the St. Johns River about ten miles above the Cow-
ford. The Cowford was at the foot of Liberty Street in Jacksonville.
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little, there being one hundred blacks & some Indians
on the river below  me said to be coming up it. I will
however  collect  and send to him all the horses  in the
neighborhood.  Are you not authorized  to attack 
Towns? One hundred & fifty or two hundred mounted
Infantry & Riflemen  can effect  a great deal against
such an enemy, & the safety of our own frontier  re-
quires that it should be done.  What in the name of
God can our rulers be about that they have not be-
fore this time ordered  a force to join me sufficient  to
enable me to maintain  my position  before St. Augus-
tine in opposition  to all the Spaniards  & their Indian
allies  could do? Without a change in their  policy the
little force they have at present  or the establishment
will be sacrificed. It is to be hoped however  that they
will benefit by experience.  I have received  informa-
tion from a Spaniard  who deserted from the Indians
that they intended to attack St. Mary’s as soon as
they had given us a little employment  here. I have
no doubt but the party met by Colo. Newnan was on
their way to join the Spaniards  to carry into effect
their long threatened attack on me.

Poor Capt.  Williams  has just expired & will be
interred  with the honors of war in the morning.  

 I have the honor  to be sir,
With high respect,

Your obt. servt.

33 The remains of Capt. John Williams, U.S.M.C., were after-
ward removed to the cemetery at St. Marys, Georgia, where
they rested until August, 1904, when they were removed by
officers of the U. S. Marine Corps and reinterred in Arlington
National Cemetery. This information was procured for me by
Capt. Chas. Dunbeck, U.S.M.C., retired.
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Col. Smith 34 to Gen. Flournoy 35 (copy)
Hollingsworth’s
10th Oct. 1812

Sir :
I have the honor to acknowledge  the receipt  of

your favor of the 21st Ulto. I will meet the Militia
ordered  to my support  at Point Petre & have that part
of them intended by his Excellency,  Govr. Mitchell, to
act with me ordered  to my present  Camp immediately.
I hope a sufficient  supply of Arms, Accoutrements &
Camp equippage may be sent on with them, as a sup-
ply cannot be procured  in this quarter; indeed I have
had my doubts about the propriety of furnishing them
from the U. S. stock; The loss and destruction  of those
articles will be found very great  among Troops where
neither officers  nor privates  have any idea of sub-
ordination  or are sensible of the necessity  of preserv-
ing their Arms.

If the health  of my Detachment  should be suffi-
ciently restored  I will lose no time in investing St,
Augustine closely on the land side.  If Commodore
Campbell feels authorized.  to co-operate,  I will take
such steps  with the aid of some of the Gunboats as
will insure the speedy surrender  of the place, unless
they should have been reinforced & have received  a
supply of provision.  The good  of the service  requires
that there should be a Quarter Master appointed  to
this District,  as it is impossible  for me to attend to
that & my other duties.  Forty Dragoons  would be of
the greatest  service  & unless  there is a speedy termina-
tion of hostilities  in this quarter  will be found abso-
lutely indispensable. Lieuts. Haig & Barton  of the
1st Regt are with me & there is not perhaps a more
enterprising  or competent  officer in the service  than

34 Promoted to colonel.
35 Brig. Gen. Thomas Flournoy, U.S.A., commanding U. S.

quota of militia in Georgia.
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the former. I am therefore induced  to request when
they are furnished that the Command may be given
to him. I wish authority  also to purchase  as many
horses as may be found necessary  to convey  the heavy
& field artillery to the points  where  they may be want-
ing. For this service  also you will readily  perceive  the
necessity  of at least a subaltern’s  command  of artil-
lerists. It is impossible  that our men should be com-
petent to every  kind of service  & the guns unless  prop-
erly served can be of but little utility. A sufficient
number of wagons to transport our baggage,  sick &
wounded  are indispensably  necessary.

If the severe handling  Colo. Newnan has given the
Indians & Negroes  (many of the latter being in the
several engagements  with the former)  does  not check
their depredations,  it will be absolutely necessary  for
the preservation  of our own frontiers to destroy  all
their Towns  in this Province. If mounted Infantry &
Riflemen are not employed  on this service  it will re-
quire a considerable  number  of pack horses. Colo.
Newnan’s not being able to destroy  Lotchway & the
little Towns  near it is entirely  owing to the insuffi-
ciency of transport.

I have been compelled  from a sense of duty to ar-
rest Capt.  Ridgeway on the inclosed Charges & Speci-
fications  & if he can be brought to trial before the
witnesses are dispersed,  I have not the smallest doubt
but each of them will be fully supported.  As a major-
ity of the Officers  of the Detachment  do not hold him
in the highest estimation I would be glad if it could
be done without  injury to the service  that the Court
may consist  entirely  of Officers from other posts.

I have the honor  to be sir
With high respect,

Your obt. servt.

36 Mainly drunkenness while on duty.
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Col.  Newnan to Gov. Mitchell. 37

New Hope,  St. John’s,  Oct. 19, 1812.
Dear Sir: I have now the honor of transmitting

to your excellency  an account  of the several engage-
ments which have taken place between the Lotchaway
and Alligator Indians, and the detachment of Georgia
volunteers  under my command.  As the object of this
expedition,  and the views of the persons engaged  in
it, have been misconstrued  and mis-statements relative
to its protraction circulated,  I ask the indulgence  of
your excellency  to detail  every transaction  from its
commencement  to its termination.

I arrived upon the St. John’s, in obedience  to your
orders,  about the 15th of August,  with the whole of
my detachment,  consisting,  including officers,  of about
250 men, and with few on the sick report.  I immedi-
ately waited on Col. Smith before St. Augustine,  and
received  orders  dated the 21st of August, to proceed
immediately  against the hostile Indians within the
province of East Florida,  and destroy  their towns,
provisions  and settlements.  I then returned  to the
detachment upon the St. John’s,  and made every  prepa-
ration to comply  with my orders,  by dispatching  par-
ties to procure horses from the few inhabitants that
had not fled from the province ; in preparing packs
and provisions  ; and taking every  step which I deemed
necessary  to insure success to the enterprise.  In con-
sequence  of the sickness of myself and nearly  one-
half of the detachment, the period  of our maching was
delayed;  and when just upon the eve of departing,  an
express  arrived from Col. Smith informing  me that
his provision wagons and the escort  was attacked by

37 Niles' Weekly Register, December 12, 1812.
38 The U. S. encampment at Hollingsworth’s was named

“Camp New Hope” about Oct. 12th. The name was probably
suggested to Col. Smith by the brighter prospect of procuring
reinforcements sufficient to attack St. Augustine.
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a body of Negroes  and Indians, and ordering me to
join him immediately  with 90 men,  and bring all the
horses  and carriages I could command,  for the re-
moval of his baggage,  field-pieces,  and sick, he hav-
ing only 70 men fit for duty.

I marched  to the relief of the colonel  with 130 men
and 25 horses, and assisted him in removing to the
Block-house  upon Davis’s creek. This service  delayed
for a few days our expedition  to the nation ; and when
the detachment  again assembled upon the St. John’s,
and were about to commence  to march, the men had
but six or seven days to serve. About this time I re-
ceived a letter from Col. Smith, advising me to pro-
pose to the detachment  an extension  of their  service
for 15 or 20 days longer,  as the time for which they
were  engaged  was deemed  insufficient to accomplish
any object of the expedition.  This measure I had con-
templated,  and its sanction by the colonel met with
my most hearty  approbation  ; for I was unwilling to
proceed  to the enemy’s  country with a single man, who
would declare that, in any event, he would not serve
a day longer  than the time for which he had origi-
nally volunteered.  I accordingly assembled the detach-
ment, and after stating  the necessity  of a tender  of
further service,  proposed  that the men should volun-
teer for three weeks longer;  when 84 men,  including
officers,  stepped out and were  enrolled, which, with
the addition  of 23 volunteer  militia  sent to my aid by
Col. Smith, and 9 Patriots  under the command of Capt.
Cone, made my whole force amount to 117. With this
small  body, provided  with four days’ provisions and
12 horses, I was determined  to proceed  to the nation
and give those merciless  savages at least one battle;
and I was emboldened  in this determination  by the
strong expectation  of being succored  by a body of
cavalry from St. Mary’s, and which it has since ap-
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peared did assemble  at Colerain, but proceeded  no far-
ther.

On the evening  of the 24th of September  we left
the St. John’s,  marching in Indian file, Capt. 
phreys’ company  of riflemen  in front; Capt.  Fort’s
company,  under the command  of Lieut. Fannin,  in
the center; and Capt.  Coleman’s company,  with Cone’s
detachment,  under the command of Lieut. Broadnax,
in the rear. A small party marched  in front of the
main body, and another in the rear, the openness of
the country,  except  in particular  places, rendered  it
unnecessary to employ men upon the right and left.
Our encampment  at nights, there being three com-
panies, was in the form of a triangle,  with the bag-
gage in the center, the men with their  clothes on, ly-
ing with their feet  pointing outwards,  and their  fire-
locks in their  arms. In case of an attack,  the officers
were instructed  to bring up their  companies  upon the
right and left of the company  fronting the enemy,
and attend to the Indian mode of fighting until or-
dered to charge. In case of meeting  the enemy upon
our march, Humphreys’ company  was instructed  to
file off to the right; Fort’s company  to advance and
form to the front in single rank ; and Coleman’s com-
pany to file off to the left; the whole then to advance
in the form of a crescent, and endeavor  to encircle  the
enemy.

On the morning of the fourth day of our march,
when within six or seven miles of the Lotchaway
towns, our advanced party discovered  a party of In-
dians marching along the path meeting  us, and at the
same moment they appeared to have discovered  us. As
soon as I was informed of it, I lost no time in giving the
necessary directions  for the companies  to advance, and

39 Captain Fort, owing to wounds received in the fight at
Twelve Mile swamp, was unable to be with his company, the
Milledgeville Volunteers, on this expedition.



149

obey the instructions which had been previously given
to them, and which appeared exactly suited to the situ-
ation in which we found the enemy. As soon as Fort’s
company, at the head of which I had placed myself,
had advanced to its proper ground, I discovered the
Indians falling back, and making every preparation
for battle, by unslinging their packs, trimming their
rifles, and each man taking his place. We continued
to advance, taking advantage of the trees in our pro-
gress, until we were within 130 yards of the Indians,
when many of them fired, and I immediately ordered
the charge, which drove them from behind the trees,
and caused them to retire with the greatest precipi-
tation ; our men all the while firing at them, slew sev-
eral, and by repeated charges, drove them half a mile,
when they took shelter in the swamp. It unfortunate-
ly happened, I presume through inadvertence, that
Humphreys’ company in filing to the right took too
great a circuit, got a small swamp between them and
the enemy, and thereby rendered the victory less de-
cisive than it would have been had the whole charged
together, and before the Indians had dispersed them-
selves and extended their force, which they soon did,
nearly half, a mile up and down the swamp. The com-
pany, however, was of service afterwards, in prevent-
ing the enemy, after their dispersion, from entering
our camp, retaking their baggage and provision, all
of which fell into our hands, or falling upon the
wounded that had been sent to the rear. The action,
including the skirmishing upon the flanks, lasted two
hours and a half, the Indians frequently attempting
to outflank us and get in our rear, but were repulsed
by the companies extending to the right and left. We 
had one man killed and nine wounded, two of which
have since died of their wounds. The loss of the enemy
must have been considerable. I saw seven fall to the
ground with my own eyes, among whom was their
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king, Payne ; two of them fell near the swamp, the
rest our men had the curiosity to scalp.  The rifle
company  on the right and Broadnax’s on the left, speak
of killing several near the swamp, who were borne off
by their  comrades,  it being a principle among  the sav-
ages to carry off their dead at the risk of their lives.

We remained on the battle ground watching the
movements of the Indians, who were near the swamp
painting themselves, and appeared to be in consulta-
tion, all of which indicated  an intention  to renew the
combat. Accordingly, a half an hour before sunset,
having obtained a considerable  reinforcement of Ne-
groes and Indians from their  towns,  they commenced
the most horrid yells imaginable, imitating the cries
and noise of almost every  animal of the forest, their
chiefs  advancing in front in a stooping,  serpentine
manner, and making  the most wild and frantic ges-
tures, until they approached  within two hundred  yards
of us, when they halted and commenced  firing. Our
men were not to be alarmed by their noise and yells,
but as instructed,  remained  perfectly still and steady
behind logs and trees until the enemy, by this for-
bearance,  had approached  somewhat nearer,  when a
brisk and well-directed  fire from our line soon drove
them back to their original ground.  I would now have
ordered  the charge,  but being under the necessity,
from the extension of the enemy’s  line, of detaching
nearly one-half  of my force to protect our camp and
wounded,  the assailing  of which is a great object with
Indians, I was left to contend with a force three times
as numerous as my own. The action lasted until eight
o’clock,  when the enemy was completely  repulsed in
every attempt, whether  made upon our center  or

40 Here the whites scalped the Indians. These scalps were
brought back and decorated the walls of Zephaniah Kingsley’s
house at “Laurel Grove”. The Indians found this out and after-
wards besieged “Laurel Grove” causing great damage there.
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flanks. We had two men killed and one wounded; the
enemy carried off several of their  men before it was
dark-after which all firing, of course  random, was
at the spot  from whence the flash arose.

After fighting and fasting the whole day, we had
to work throughout  the night, and at daylight had a
tolerable  breastwork  of logs and earth, with port
holes,  on the ground on which the battle was fought. 
We were reduced to this necessity,  for in dispatching
Capt.  Whitaker about dark to the St. John’s for a re-
inforcement, six more men took  the liberty to accom-
pany him, taking with them our best horses ; our pilot
and surgeon,  who was sick, was among  the number.

The two days succeeding  the battle,  we neither  saw
nor heard anything of the enemy, but on the evening
of the third day they commenced  firing at our work
at a long distance, and renewed  it every  day for five
or six days, but without  killing or wounding any of
our men. After killing two or three of them through
our port holes  they seldom came within gun-shot.
Seven or eight days had now elapsed  since our express
had left us, hunger was staring us in the face,  and
we were now reduced  to the necessity  of eating one
of our horses ; we had no surgeon  to dress the wounded,
and apprehensions  were entertained  that the enemy
would receive  reinforcements  from Augustine or the
Makasukie Indians. Expecting relief every hour,  I
was unwilling to leave our breastworks while we had
a horse left to eat, but I understood  from some of my
officers that a certain  captain was determined  to
leave  us with his company,  and that many of the men,
giving up all hopes of relief,  talked of deserting  in the
night, rather  than perish,  or fall a sacrifice to the

41 A part of Newnan’s breastwork is still in evidence. It is
in the NW corner of the SE 1/4 of the NE 1/4 of Sec. 21-10-21,
on the farm of Andrew J. Feaster, near Windsor, Alachua
County. This historic spot is very accessible, being within 100
yards of a paved road. See the accompanying chart.
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merciless  negroes and Indians, whom they were taught
. to believe would surround  us in great numbers in a

few days. In this trying situation, when our few re-
maining horses were shot down by them, and the num-
ber of our sick daily increasing,  I reluctantly  assented
to leave our works that night, and directed  the litters
to be prepared  to carry the wounded.  About nine
o’clock we commenced,  our distressing  march,  carry-
ing five wounded men in litters and supporting two or
three more. We had not proceeded  more  than eight
miles when the men became perfectly exhausted from
hunger  and fatigue,  and were unable to carry the
wounded any farther.  About two hours after we left
our breastworks, 25 horsemen,  with provisions,  ar-
rived to our relief,  on a different road from the one
we had taken,  but, from motives  best known  to them-
selves, instead of following us, returned  to the St.
John’s, and we were left to encounter  new difficulties,
two men that I had dispatched  on the path the horse-
men came,  by some means  or other missing  them. 

We again constructed  a place of defence, and I
dispatched  Sergeant-major Reese with one private to
Picolata, to learn what had occasioned  the delay of
our expected  supplies, and told him I should remain
where I was until I could hear from him, and endeav-
ored to procure  cattle,  as we discovered  signs of their
being near us. The evil genius of Captain
[name deleted] again prevailed,  and I have since
learned from Captain Cone, that this person  instigated
not only him, but many of the privates  to urge a de-
parture  from our works  even in the day time, when
I was convinced  that the Indians knowing our weak
situation  would endeavor  to ambuscade. This gentle-

42 The horsemen reached Col. Newnan’s breastwork in the
night and being unable to tell in what direction the Colonel
had marched, they returned by the path they had come.
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man, if innocent, will have an opportunity  of proving
himself so before a court-martial.

With a burning fever on me, and scarcely  able to
walk, the march was ordered  about three.  o’clock in
the afternoon. I had directed  the adj’t., Captain Har-
din, to march in front, to avoid all places where there
could be an ambuscade, and the litters  should be dis-
tributed  among  the different  companies.  Being ex-
tremely  weak I marched  in the rear with Captain -
[name deleted],  who carried my firelock, Lieutenant
Fannin, and about fifteen or twenty  privates.  We had
scarcely  marched  five miles before the front of the de-
tachment  discovered  the heads of several Indians on
both sides of the path, from among  several pine trees
that were laid prostrate  by the hurricane  ; the same
instant, the enemy fired upon our advanced party,  and
shot down four of them,  one, a Spaniard, died on the
spot, and two survived  a few days ; my negro boy was
one of them.  The moment  I heard the firing I ordered
the detachment  to charge,  and the Indians were com-
pletely  defeated  in fifteen minutes, many of them drop-
ping their guns, and the whole running off without
ever attempting  to rally. Four were left dead on the
field, and I am convinced  from the constant fire we
kept up, that many more must have been slain, but
were  hid from our view by the thick and high Pal-
metto bushes.  We lay on the battle ground all night,
and started next day at 10 o’clock,  marched  five miles
and again threw up breastworks  between two ponds,
living upon gophers,  alligators  and Palmetto  stocks,
until Sergeant-major Reese arrived with provisions,
and 14 horses,  when we were enabled to proceed  to
the St. John’s with all our sick and wounded,  where
a Gun-boat by the direction  of Colonel Smith was in
waiting for us, which conveyed  us to his camp, where
we met with every  attention that humanity or benev-
olence could bestow.
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I cannot refrain from expressing the high sense I
have of the care and anxiety  which Colonel Smith has
manifested  for the detachment under my command,
and his promptitude  in affording every aid in his
power,  when apprized of our situation. My pen can
scarcely  do justice to the merits of the brave officers
and men under my command, their  fortitude  
their  privations  and distresses  never  forsaking them.
Captain Hamilton, who volunteered  as a private,  his
company  having left him at the expiration of their
time ; Lieutenant  Finnin, Ensign Hamilton and Adju-
tant Hardin distinguished  themselves in a particular
manner, being always among the first to charge,  and
first in pursuit; Sergeants Holt and Attaway likewise
acted very bravely,  and Fort’s company in general,
being always near me, and under my immediate view,
advanced to the charge  with the steadiness of vet-
erans. Lieutenant  Broadnax shewed a great deal of
courage  and presence  of mind, and Ensign Mann, who
was wounded in the first action, fought well. Captain
Cone, who was wounded  in the head early in the ac-
tion, behaved well, and Lieutenant  Williams  did him-
self great honor  in every action, but particularly in
the bold and manly stand he made in the night engage-
ment. Sergeant  Hawkins and Corporal  Neil of Cole-
man’s company  acted like soldiers,  and Sergeant-major
Reese’s  activity was only surpassed by his courage;
he was everywhere  and always brave. Captain Hum-
phreys’ company  acted bravely,  particularly Lieuten-
ant Reed, Sergeant  Fields, Sergeant  Cowan, Sergeant
Denmark,  and many of the privates.  I can only speak
of Captain Humphreys from the report of some of
his men,  who say  acted well; it so happening  he
never met my eye during either  of the engagements,
while the conduct  of every  other  person  that I have
mentioned,  except  one or two, came under my per-
sonal observation.
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The number of Indians in the first engagement,
from every circumstance  that appeared,  must have
been seventy-five  to an hundred-in the second en-
gagement,  their  number, including negroes who were
their best soldiers,  was double ours, and in the third
engagement  there appeared  to be fifty, which was
 nearly equal to our force, after deducting  the sick
and wounded.  From every  circumstance,  I am induced
to believe that the number of killed and wounded
among  the Indians must be at least fifty.

I have the honor  to be, with great respect,  your
most obedient  servant,

DANIEL N E W N A N

His excellency  David B. Mitchell

Accounts of Col. Newnan’s expedition were published
throughout the country and he was proclaimed a hero, especially
in the South. Georgia has honored his name. In Florida, New-
nansville in the early days was the county seat of Alachua
and the most important town in central Florida. Newnan’s
Lake, a beautiful body of water near Gainesville, was named
for him, as also an original and principal street in Jacksonville.

Three soldiers were killed in the fights with the Indians on
Sept. 27th, and they were probably buried within or just out-
side Col. Newnan’s breastwork. Some years ago Mr. Feaster
found the hilt of a sword at the breastwork, and he has musket
balls of varying sizes that he picked up in the surrounding
fields.

The memory of this detachment of American volunteers
can appropriately be honored by the erection of a marker there.

(This series will be continued in the following issue.
of the QUARTERLY.)



156

THE SIGNIFICANCE OF WILLIAM AUGUSTUS
BOWLES’ SEIZURE OF PANTON’S

APALACHEE STORE IN 1792
William Augustus Bowles accompanied  by William

Cunningham and a band of Indians made up of
Cowitas, Broken Arrows,  Hitchetas, Ufales, Chichas,
and Ousutches captured the Apalachee trading post
of Panton, Leslie and Company on the 16th day of
January 1792. This event was one of the most  import-
ant incidents in the commercial  warfare waged by the
merchants  of New Providence  against  the house of
Panton.

William Panton, a Scotch  loyalist trader, was forced
to move his base of operations  from Georgia  to St.
Augustine as a result of the War of the American
Revolution.  There he entered  into partnership  with
Robert  Leslie and later formed a connection  with
Alexander  McGillivray, chief of the Creek  nation. The
firm of Panton, Leslie and Company by the end of the
war was transacting  more business than any other
concern  engaged in Southern Indian trade. Although
England ceded both East and West Florida  to Spain
in 1783 and most of the English population prepared
to leave, Panton and Leslie continued their  operations
and made plans to establish themselves  under the
Spanish regime.

In the year peace was signed Charles McLatchy,
an associate  of the firm, established the trading post
on the Apalachee near the site occupied  by San Marcos
in the days of the first Spanish occupation. Two years
later  the Apalachee region was added to the jurisdic-
tion of West Florida,  and in 1787 a new Spanish fort
called  San Marcos de Apalache was erected  a short
distance below Panton’s post.



Through the influence  of McGillivray, who had so
successfully  negotiated  with the Spaniards that he
had been appointed  commissioner  for His Catholic
Majesty in the Creek nation, official Spanish sanction
was granted  in 1784 for the continuance  of the trading
post  on the Apalachee. Shortly  after obtaining  this
advantage  the arrival  of Zespedes, the new Spanish
Governor  of East Florida, gave to the house of Panton
an opportunity  to establish itself effectively  there
under the Spanish regime.

Many Indian delegations  came to visit the new
Spanish governor.  Zespedes found it was very import-
ant to give presents  to these visitors as they were ac-
customed  to receive  them from the British.  Since the
Spanish government  had failed to provide  for this
contingency,  Panton offered  to furnish the governor
a large supply of goods  on credit.  Zespedes accepted
and later recommended  that Panton, Leslie and Com-
pany be permitted  to continue their  business in East
Florida.  Zespedes realized that it was necessary  to
take  immediate  measures to exclude the Americans
from the Florida Indian trade until Spanish trading
companies  could be organized.

When all other  British  subjects who refused to
take  the oath of allegiance to the King of Spain were
required to leave  Florida, Panton, Leslie, and their
associates  and employees  were allowed to remain mere-
ly upon taking an oath of obedience.  Due to Zespedes’
recommendation,  a royal order was issued on May 8th,
1786, which  the company  to carry on a speci-
fied amount of trade directly  with England  pay-
ment of a six per cent import  and export  tax. As
Spanish merchants  never entered the field, Panton,
Leslie and Company soon obtained a monopoly  under
the Spanish government  for all the Florida Indian
trade.  With, the aid of Alexander  McGillivray, whose
power among the Southern Indians and prestige  with
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the Spaniards had increased rapidly  since 1783, Pan-
ton’s firm was able to supplant Mather and Strother
at Pensacola in 1785, and at Mobile in 1788.

Although t h e  Spanish government  had granted
Panton, Leslie and Company the exclusive  right to ex-
ploit the Florida Indian trade, the firm’s monopoly
was challenged by British  merchants  of New Provi-
dence.  A great  many East Florida  refugees  moved  to
the Bahama Islands after the arrival of the Spaniards.
The Indians had become so dependent upon the British
that many even begged  to be allowed to follow their
white  friends  into exile. Commercial intercourse,
therefore,  naturally continued between them and the
English inhabitants of New Providence.  Nassau soon
became the center  of a growing contraband  trade with
the Florida Indians. The Providence  Island traders
penetrated  into the Indian country  chiefly by way of
the Mosquito, Indian, Ocklockony, and Apalachicola
rivers.

When Lord  Dunmore became governor of the Ba-
hamas in 1786, the activities  of the contraband  traders
assumed a more serious aspect. The Governor  him-
self became involved in the Florida trade through his
commercial  connections  with John Miller,  of Miller,
Bonnamy and Company. Lord  Dunmore’s  interest  in
Florida probably  was not limited to trade alone. He
desired to control  the Indians of the Florida region in
the same manner that the Canadian officials were
then trying to keep the Indians of the area north of
the Ohio under British  influence.

The situations in Florida and the Northwest  Terri-
tory were analogous. British mercantile  interests  were
endeavoring  to retain lands that British diplomats had
relinquished in 1783, and the traders  of New Provi-
dence  were as actively  involved  as the traders  of Mon-
treal.  Trade had always been the most  important  fac-
tor in Indian diplomacy,  and Lord Dunmore apparent-
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ly wished to make it serve again as a political  instru-
ment. The Spaniards soon began to suspect that the
British  were plotting to recover Florida,  and there
seemed  to be ample  grounds  for their  suspicions.

When Lord Dunmore and John Miller looked about
for a man qualified  to act as an unofficial British repre-
sentative  among  the southern Indians, they chose Wil-
liam Augustus Bowles. His was to be the task of es-
tablishing a trading house among the Creeks  in oppo-
sition to Panton, Leslie  and Company, and in defiance
to Spanish authority.  Bowles was only twenty-three
years of age at this time but he had extensive  knowl-
edge of the Creek Indians and their country.  In ad-
dition, he possessed  an attractive  personality  and a
reputation  for daring that made him the logical leader
of the enterprise.

Bowles had come to Florida  as an ensign of the
Maryland Loyalists  in 1779, the year that Spain joined
France  and the American Colonies  in the war against
Great Britain. He was dismissed from the service  for
some slight breach of discipline soon after his arrival
at Pensacola;  and so, at the age of fifteen, he found
himself in a strange country  without  means of liveli-
hood. In this situation he was befriended  by a party
of Creek Indians who chanced to be at Pensacola.
They took him with them to the Indian country where
he soon adopted their  language and method  of living.

As an Indian warrior  among  a band of Creeks,
Bowles in 1781 accompanied  a British  force  which
made an unsuccessful  attack upon the Spaniards at
French Village on Mobile Bay. When Bernardo de Gal-
vez besieged  Pensacola later in the year, Bowles with
a number of Creeks came to the assistance of the
British. He distinguished  himself during the siege and
General  Campbell,  the English Commander, recommis-
sioned him in the army. After the surrender  of Pen-
sacola to the Spaniards, Bowles was sent with the
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other British prisoners  to New York, but he soon ob-
tained leave on half-pay and returned  to the Southern
Indian country.  He resumed his life among the Creeks
for a time but came to St. Augustine in 1785 shortly
before the departure of the last British ships, and em-

barked for New Providence.  There he soon made the
acquaintance of John Miller and his associates, and
began a career  of contraband  trader  and filibuster.

If the Providence  Island merchants  were to pros-
per in their Florida trade,  it was of great importance
that they should win the favor of Alexander  McGilliv-
ray, the most powerful chief of the southern tribes
and commissioner  for Spain in the Creek nation. He
had agreed, when he signed a treaty with the Span-
iards, that he would exclude from the Creek  country
all traders  who did not have Spanish licenses.  Strict
enforcement  of this agreement  would prevent  the en-
trance into the Creek  nation of all traders  except  those
in the service  of Panton, Leslie and Company. Lord
Dunmore, therefore,  through Bowles sent to McGilliv-
ray a letter  designed to win him back to the English
interests. The overtures  from Governor  D u n m o r e
came at a very opportune  time,  since the Creek chief
had just had a disagreement  with the Spaniards.

McGillivray had signed a treaty  at Pensacola  in
1784 by which a Spanish protectorate  had been estab-
lished over his nation. Thereafter,  the Spanish govern-
ment had given to the Creeks  an annual subsidy in
arms and munitions to aid them in their  troubles  with
the Americans.  The Spaniards, however,  withdrew
their subsidy in the spring of 1788 after repeatedly
urging the chief of the Creeks  to make peace with the
United States and end the warfare along the Ameri-
can-Creek frontier.

McGillivray soon made  it evident  that he could not
be coerced  into permitting  Spain to dictate  his poli-
cies. Governors  Zespedes at St. Augustine and O’Neill
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at Pensacola both expressed  fears that the Tallapoosa
chief was plotting with British adventurers  and
American frontiersmen to drive the Spaniards from
the Floridas.

In June, 1788, McGillivray went down to the Lower
Creek towns for the purpose  of holding a conference
with Bowles. The exact nature of the agreement  ar-
rived at is unknown but apparently  the Creek chief
made arrangements  for securing  supplies  from New
Providence,  and assured Bowles that he would offer no
opposition  to the activities  of the Nassau merchants
in the Floridas.

Bowles returned  with the news to New Providence
where preparations  were at once begun for an armed
invasion of Florida.  With the sanction and aid of
Governor  Dunmore, Miller,  Bonnamy and Company
publicly  enlisted about fifty men and outfitted two
ships for the venture.  Bowles was chosen as com-
mander of the expedition.  The filibuster band landed
on Indian River,  East Florida,  in October, 1788.

The promoters  of the enterprise  made no secret  of
the fact that one of their  principal  objects was to
destroy  the stores of Panton, Leslie and Company,
completely  ruin that firm, and displace it in the Indian
trade by Miller,  Bonnamy and Company. The plan
of campaign was first to capture Panton’s store on
Lake George,  arouse the Indians against the Span-
iards, take possession  of the eastern part of Florida,
if possible, and then march across  the peninsula to St.
Marks. Bowles would there join forces with Bonnamy
who planned to meet him with an armed vessel at
Apalachee. The Providence  Islanders hoped there to
capture Panton’s store and perhaps the Spanish fort
of San Marcos as well.

Misfortune  pursued the venture from the begin-
ning. Warned that Panton’s post  on Lake George  had
been reinforced by Spanish troops  from St. Augustine,
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Bowles believed it useless to attack and proceeded  to
Alachua. Here he was unable to induce the Indians
to join his enterprise  and several of his men deserted.
He completed  his  a c r o s s  the peninsula of Flor-
ida but found that due to warnings  of his approach,
both Fort San Marcos and Panton’s trading post were
too well fortified  to capture with the meagre forces at
his disposal.  Bowles himself afterwards  pointed out
to Cunningham, one of his associates,  a building of
square hewn timbers  at Panton’s post  which he said
had been erected  to prevent  him taking the place in
1788.

Although the expedition  was a failure,  Bowles had
many partisans among the Lower  Creeks,  and the dan-
ger to the Spaniards had by no means passed.  In the
Indian country  there was a strong “English party”
made  up largely  of Englishmen  and Indians whose
fathers or grandfathers  were English. McGillivray
belonged racially to this group, and, upon his support,
the Spaniards depended  to a large extent  for their
safety in the Floridas. At the very time Miller,  Bon-
namy and Company were enlisting   at Nassau for
their expedition  into Florida, McGillivray resigned
from his connection  with the Spanish government  as
commissioner  for the Creek  nation. Alarmed  at the
unexpected  turn of events,  the Spanish officials quick-
 ly renewed the subsidy to the Creek  nation and there-
by placated its chief.

Since McGillivray had obtained all he wished from
the Spaniards, he had no further need of Bowles and
the commercial  interests  he represented,  and at-
tempted,  according to his own statement, to dismiss
him “to seek new adventure”.  Bowles was not to be
gotten  rid of so easily. In the face of opposition  from
McGillivray, Panton, Leslie and Company, and the

  Spanish government  he remained in the Indian coun-
try and attempted.  to unite the Creeks  and Cherokees



163

into one nation which he hoped would be able to de-
clare its complete  independence  from Spanish domina-
tion. Success in this scheme would have enabled
Bowles and his partisans to obtain control  of the Creek
and Cherokee trade and open the way for unrestricted
commerce  with New Providence.

Bowles realized that the ambitious  project of or-
ganizing an independent  Indian state could only suc-
ceed  through assistance and recognition  on the part
of Great Britain. He induced the Creeks  and Chero-
kees  to select a delegation  to accompany  him upon a
mission to England. In London he was partially suc-
cessful  and secured permission  for all vessels flying
the flag of the Creek-Cherokee  nation to enter duty-
free Nassau and certain British  ports  of the West In-
dies.  The recognition on the high seas by Great Brit-
ain of the flag of the Indian nation was perhaps the
most  significant  result obtained by Bowles’ mission.
For this seemed  to be, at least,  an indirect  method  of
recognizing its independence.  

When B o w l e s  returned  to Florida  in 1791, he
learned that, while he was absent, Alexander McGil-
livray had signed a treaty at New York which ceded
to the United States certain Creek lands along the
Oconee River.  He cleverly  used the resentment  among
the Creeks  occasioned  by the Oconee cession as a
weapon against  McGillivray. He built up a strong per-
sonal following in the Lower Creek  country where MC- 
Gillivray’s authority was never as much respected  as
among  the Upper Creeks.  Bowles, himself a chief both
by adoption  and election, assumed the title of  “Direc-
tor-General” of the Creeks and challenged McGilliv-
ray’s leadership of the nation. He prevented  the exe-
cution of the treaty of New York,  and the American
commissioners  waited in vain at Rock Landing for
the delegation  of chiefs that was to assist in surveying
the new boundary  line.
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Bowles’ power in the Indian country increased  in
spite of the fact that the United States, the Spanish
government,  Panton, Leslie and Company, and Mc-
Gillivray were all anxious to be rid of him. Attempts
to take  him by force and through rewards offered  for
him dead or alive all proved  futile.  Bowles’ capture
by the Spaniards was eventually effected  through a
treacherous  violation of a safe-conduct  to New Orleans
issued to him by Governor Carondelet himself;  be-
fore that, however,  his activities  caused grave con-
cern to the Spanish government.

After his success in combating  the ratification  by
the Creeks  of the treaty  of New York, Bowles decided
that the time was ripe for putting into execution  the
project he had conceived  a long time before,  of open-
ing to the commerce  of the world the sea-ports  located
in the territory of the Southern Indians. Bowles wrote
to Arturo O’Neill, the commandant  of Pensacola, on
December  4, 1791, that the “Chiefs of the Creek and
Cherokee Nation” demanded  free ports  on the coast of
West Florida.  He enclosed with the letter  a “memo-
rial from the Council in behalf of the Nation to his
Catholic Majesty addressed to El C o n d e  de Florida  
Blanca,” and expressed  a desire for a peaceful under-
standing between Spain and the Indians.

“We have already ordered  500 men to the coast,”
Bowles said, “with orders to take possession  of the
harbours & I shall march the 6th day of this month
with 150 men to join those-Your  Excellency may be
assured I shall act with every  degree  of caution and
respect  toward all subjects of Spain untill the answers
return  from his Catholic Majesty which I hope will
settle all in friendship-I  therefore request  that your
Excellency  will give immediate  orders  that no violence
be offered to persons  or vessels going to or from our
ports and wearing  our Flag, for if any should be com-
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mitted we shall look upon it as a breach of the peace,
and shall take steps accordingly.”

Bowles advised the Spanish officials  to consider
well the matter  and declared that, if through ill-ad-
vised conduct  they obliged him “to commence  hostili-
ties and unite himself with the Americans,” the con-
sequences would be serious for Spain.

Las Casas, the captain-general  of Cuba, Louisiana
and the Floridas, informed Floridablanca that Bowles
ventured  to set up in regard to Florida some claims
that, were they realized, would cause the ruination  of
that province. He also explained  that Bowles’ “plan
was to establish a new system among the Indians and
open a new commerce  directly between them and the
English Colonies.” The “new system” referred to was
evidently  Bowles’ scheme of organizing an independent
Creek and Cherokee nation, later named by him the
“State  of Muskogee.”

Exactly one month after Bowles wrote  his letter
of warning to O’Neill he issued the following procla-
mation :

“Being appointed  Director  of the Affairs of the
United Nation of Creek & Cherokee, I do hereby  de-
clare that my intentions  are to Establish  the free in-
gress & egress  of the Vessels of all Nations  (not at
War with us) to the Ports & Rivers on this Coast,  &
I do also declare that I have no Intention  to Intercept
or molest  any of his Catholic Majesty’s’ Subjects,
unless  they or any of them shall give me molestation.”

Bowles did not,  however,  regard  his old commer-
cial enemies,  Panton and Leslie, as Spanish subjects,
and he moved  quickly against them. Colonel Ellicott
reported  from Rock Landing to the United States  Sec-
retary  of War, on January 14, 1792, that Bowles had
“retired eighty  miles down the Flint River,” and that
it was rumored  he was preparing to return to the Ba-
hamas.  Two days later with a band of Lower Creeks
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Bowles seized  the Apalachee store  of Panton, Leslie
and Company, and thus put into effect a plan he had
conceived  four years before.

The following documents contain the best existing
accounts of the affair. Furthermore,  they reveal
something  of the nature of Bowles’ schemes,  and give
an indication  of the extent of the Anglo-American in-
trigues along the Spanish border.

LAWRENCE  K INNAIRD

WILLIAM AUGUSTUS BOWLES 1 TO JAMES BURGESS 2

February 7, 1792 

Sir:         
Camp Feby 7th 1792

In order  that you may understand the true mean-
ing of my seizing the stores of Panton Leslie & Co I
write these  few lines to you & declair that Mr Panton
had at the evacuation  of St Augustine embezzled a
quantity of Government  stores and applied them to
his own  & having lately (against all Law) offered
a reward  for my life to several Indians.   do declair
him a Traitor and deem his property liable to seizure
whereever it may be found-I  informed by some
Indians who was here yesterday  that Mr Leslie had.

1 A biography of William Augustus Bowles has been writ-
ten by the editor of these documents and will be published.
within a short time.

2 James Burges, an English trader, lived on the lower Flint
River at Burges’ town not far from the village of the Chehaw
Creeks. He belonged originally to the “English party” in the
Indian country and was friendly with Bowles. Burges, like
Bowles, was hostile to the Americans and in 1793, more than.
a year after the latter was captured by the Spaniards, was ac-
cused of having instigated the Chehaws to rob Robert Sea-
grove’s store at Trader’s Hill on the St. Mary’s River. Dur-
ing the raid several Americans were killed. Burges denied that
he took any part in the affair but admitted that one of his
Indian brothers-in-law had been with the party that committed
the robbery. He said that the Indians had been incited to the
deed by Panton and the Spanish governor of Pensacola.
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wrote  to you from St. Marks Fort    strange request,
for you to collect  a body of men to act against  me. If
so I wish you to inform me of the particulars,  for if
the Spaniards  give me cause to act against them I
shall not hesitate a moment-But they must give me
the first offence as I am determined  not to begin with
them but provoke them to begin with me-

I wish you to send for Perryman 5-who was obliged

Burges acted as one of the interpreters for the Creeks at
the negotiation of the treaty of Colerain with the United States.
After Bowles’ departure from the Creek country Burges en-
tered Spanish service. He sent a memorial on May 9th, 1796
to Diego de Vegas, the commandant of San Marcos, request-
ing him “to tacke Siche Steps as will Procure him a Reimburse-
ment of at least the unavidable Expense he has Ben At On
govrnment Ackount.”

597;
American State Papers, Indian Affairs, I, 378, 384, 389,
James Burges to Diego de Vegas, May 9, 1796, Pinart-

Bancroft Collection, Bancroft Library. The entire Pinart-Ban-
croft collection of manuscripts pertaining to the history of the
Spanish regime in Louisiana, the Floridas, and Texas is now
being prepared for publication by Herbert E. Bolton and Law-
rence Kinnaird at the University of California.

3 This document is from the Archivo General de Indias, Pa-
peles de Cuba, legajo 2371.

4 Fort St. Marks, or San Marcos of the second Spanish
regime in Florida, was established on the Apalachee River in
1787. Andrew Ellicott described it thus: “Fort St. Marks
(frequently- called Apalachy), is situated on a point of land at
the confluence of the Apalachy, and another stream nearly of
the same size; they are too small to be called rivers. The Fort
is built of hewn stone, and the work tolerably well executed:
on the north side of the Fort, and adjoining the wall, is a deep
wet ditch, which extends from one of the streams of water to
the other.” The Spaniards designated these streams as Rio
del Nordeste and Rio de San Marcos. Fort San Marcos served
the double purpose of protecting Panton’s nearby store and of
preventing contraband trade between the Creeks and the Brit-
ish of New Providence.

Bernardo de Galvez to Estevan Miro, May 6, 1785, and
Miro to Arturo O’Neill, May 8, 1787, Archivo General de Indias,
Papeles de Cuba, legajo 11 (Bancroft Library transcripts);
Andrew Ellicott, Journal (Philadelphia, 1814), 239. The loca-
tion of Fort San Marcos is shown on Map of “Encenada y En-
trada del Rio de Apalache”, A. G. I., Papeles de Cuba, legajo
1330 and “Plano...
legajo 1659, ibid. 

del Fuerte de Sn. Marcos de Apalache”,
5 William Perryman was probably the man referred to by

Bowles. He was a Chief of the town of Kasihtas. Spanish
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to run away from this for his conduct  however  tell
him that if he will purchase a boat and bring  Bag-
 gage to the Oaklockny I will pay all the charges  and
forget  all bad, between us,-if he by these actions
will convince  me that he is an honest man I shall treat
him with respect,  and trust him with goods  as he has
been before-though upon different  principles-as he
has no claim or tie on me-Also  give out to the people
on the River below you to send whatever  corn or other
produce  they may have to spair down to the Oak-
lockny where it will be purchased  from them   am

documents usually refer to him as Periman. He was friendly
to Bowles when the latter first came to the Lower Creek coun-
try but later changed his attitude. After Bowles’ capture,
Perryman agreed to assist the Spaniards in the capture of
Wellbanks, the former’s chief lieutenant. When Bowles re-
turned to Florida in 1799 and incited the Seminoles and some
of the Lower Creeks to a war against Spain, Perryman as-
sured the commandant of San Marcos that he would assist in
the capture of the English adventurer.

The following year Perryman demonstrated his friendship
to the Spaniards both by urging the Indians to make peace,
and by bringing thirty-three head of cattle for the garrison of
San Marcos. Pedro Olivier on August 29, 1800 wrote to Gov-
ernor Casa-Calvo concerning him as follows:

“I can do no less than recommend to your Lordship the
conduct of Periman and all his family, not only for his great
efforts on this occasion to return to our party those of his na-
tion who have accepted the words of Bowles, and in bringing
to this garrison the great succor of fresh meat, at a time when
a large part of the garrison and the sailors of the squadron
were sick, with no recourse but salt meat for their diet, but
also because of his own free-will and authority he made those
Indians deliver up seven men, one woman, and two children,
who had been taken prisoners in the neighborhood of Fort Pan-
zacola.”

In later times a branch of the Perryman family lived
among the Ocmulgee whose village was on the east bank of the
lower Flint River. This family was very influential and even-
tually two of its members, Joe and Legus, were chosen as chiefs
of the Creek Nation.

John R. Swanton Early History of the Creek Indians, and
their Neighbors (Bureau of American Ethnology Bulletin No.
73, Washington, 1922), 179; Statement of Guillermo Periment,
San Marcos, October 5, 1799, transcript in the Department of
Archives and History, Jackson, Miss.; Carondelet to Francisco
Montreuill, December 13, 1792, and Pedro Olivier to Marques
de Casa-Calvo, August 29, 1800, Bancroft Library.



short of horses  here and wish the express  by the Cow-
tah   man to go quick if you have a spair horse about you
let him have one & I will settle  it with you besides there
was  white horse of mine left by Mr Gray at your
house formerly  which you promised  to bring or ac-
count to me for-nevertheless  furnish the Bearer  with
a horse  & hurry him on as fast as you can-

I cannot conceive  what has kept the vessels from
arriving before this time I have sent Capt Wellbanks 

6 Coweta or Kawita, located on the west bank of the Chat-
tahoochee River three miles below the falls, was one of the
principal towns of the Muskogee Confederacy. It was an off-
shoot of Kasihta and in turn its people made other settlements.
One of these was Coweta Talahassee or Coweta Old Town. It
was located on the same side of the river two and a half miles
below Coweta. Another was Wetumpka. The Broken Arrows 
were a branch of the Cowetas who also had built an indepen-
dent town. Coweta was the capital and meeting place of the
Lower Creeks. The Cowetas were regarded as the leaders of
the Lower Creeks and frequently of the entire nation.

Swanton, Early History of the Creek Indians, 227-229;
Frederick Webb Hodge (ed), Handbook of American Indians
North of Mexico (Bureau of American Ethnology Bulletin No.
30, Washington, 1907-1910), Part I, 669.

7 William Wellbanks was one of Bowles’ chief supporters.
and assistants in his scheme of organizing an independent
Creek-Cherokee nation, and of driving Panton, Leslie and
Company, and their Spanish protectors from Florida. He signed
himself in a letter of March 8, 1792, to Governor Carondelet,
as “Lieutenant of hunters”. The Spaniards were convinced,
by various intercepted communications from New Providence,
London and Canada, that Wellbanks as well as Bowles was in
the British service.

Wellbanks was described by John Ormsby as “a low, illit-
erate fellow”, but Jacob Townsend, an English trader of the
Creek country, maintained that he was a “man of good op-
portunity, and undoubtedly a man of trust.” Wellbanks be-
came the leader of Bowles’ partisans after the latter’s cap-
ture by the Spaniards, but he possessed less ability than his
chief. He, nevertheless, attempted to carry on the settlement
started by Bowles on the Oclockony River, and to promote
the commerce between New Providence and the Lower Creeks.

The Spaniards learned, in the fall of 1792, that Well-
banks had gone to New Providence and made special efforts.
to capture him on his return trip. Governor Carondelet or-
dered the armed schooner La Cecilia dispatched to intercept
him and sent reinforcements to Fort San Marcos.

Wellbanks slipped through the fingers of the Spaniards
and returned safely to the Creek country. Early in 1793 he
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with  Indians of [f] in Quest  of them,  & make your
self easy for I will carry [on] matters  in this Coun-
try at the Risk of a war with Spain or any other power
that may oppose  themselves

I am Sir your
Most Obedt Friend

& Servant
GE N L  WM  A B OWLES

Dr of Indian Affairs
Jas Burgess Esqr.
[On the outside of the letter]
N  B  should you stand in kneed of anything send

down down [sic] for to me for it-
[Addressed] Jas B Burgess  Esqr

Flint River.

STATEMENT OF EDWARD FORRESTER
February 28, 1782 

By order of Don Josef Havia  Commandant  of the
armed Schooner  the Galga, I Edward Forrester, Clerk

made overtures to various Americans in an attempt to induce
them to join him in an attack upon the Spaniards of Florida.
He failed in this and, according to several reports, departed
on May 24th for Detroit with a party of Shawnees who had
met with the Cherokees in council at Willstown.

American State Papers, Indian Affairs I, 297-298, 303,
439-440, 454-455; Luis de Las Casas to Conde de Floridablanca,
April 21, 1792, A. G. I., Estado de Santo Domingo, legajo 9,
No. 18 (Bancroft Library transcript) ; Carondelet to Francisco
Montreuill, December 13, 1792, and Le Clerc de Milford to
Carondelet, May 26, 1793, Bancroft Library.

8 A. G. I., Papeles de Cuba, legajo 2371.
9 Josef Hevia was one of the Spanish officers instrumental

in capturing Bowles in March 1792. Acting under orders of
Governor Carondelet he offered to Bowles a safe-conduct to
New Orleans so that he might carry on there negotiations with
the governor relative to the demands of the Creeks for free
ports. Some of the Indian chiefs warned Bowles not to go
but, when he was assured that he would be brought back to
Apalachee within forty days, he consented. Bowles, however,
was sent to Havana and thence to Spain as a prisoner.

Carondelet recommended to Floridablanca that Hevia be
promoted from the rank of ensign of frigate to that of captain
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to Messrs Panton Leslie & Co, English merchants,  re-
siding in the Floridas under the protection  of His
Most Catholic Majesty;  & assisting  in the manage-
ment of their affairs at Appalachy, make  affidavit;
That upon the Sixteenth day of January last past, on
the Evening of the Same ; a man now Calling him-
self William Cunningham, with about nine or more
Indians, Come to the Store  at Appalachy, and was
acoasted in the yard by Mr John Hambly  & my Self,
by Inviting him in to the House under the name of
Major Cunningham, of whom we had heard of, and
had reson to Expect as a British officer from Detroit
to Enquire what Bowles was about.-Who  after hav-
ing Sat about a minute or two arose from his Seat
& Steping towards  the Door drew his Sword or hanger
Saying the House & Stores  were  his, & not one Soule
Stur a foot, or offer the least Resistance  or he would
in the army for his part in the capture of Bowles. Las Casas,
the captain-general, disapproved of Hevia’s promotion and
wrote to Floridablanca : “I find that on this occasion he pro-
ceeded with little circumspection in the arresting of Bowles.”

Las Casas to Floridablanca, April 21, 1792, A. G. I., Estado
de Santo Domingo, legajo 9, No. 18 (Bancroft Library tran-
script) ; American State Papers, Indian Affairs, I, 315.

10 John Hambly was an English trader in the service of
Panton, Leslie and Company. At the time of Bowles’ 1788 ex-
pedition into Florida, he was in charge of Panton’s trading
post on Lake George in East Florida. He was later transferred
to the Apalachee store only to return to East Florida where
he was employed by the governor at St. Augustine as inter-
preter. He had extensive knowledge of the Indians and their
language and, in 1795, Enrique White, the commandant of
Pensacola, recommended that Hambly be promoted to the po-
sition of Indian Commissioner. Shortly after this he received
a commission to visit various southern tribes in the interest
of the Spanish government.

“Voluntary declaration made by sundry of Bowles’ Ban-
ditti at St. Augustine”, November 21, 1788, Florida and Louisi-
ana Papers, Archivo National, Havana, Cuba (transcript se-
cured through the courtesy of Sr. Carlos M. Trelles) ; Roscoe
R. Hill, Descriptive Catalogue of the Documents Relating to
the History of the United States in the Papeles Procedentes de
Cuba Deposited in the Archivo General de Indias at Seville
(Washington, 1916), 401; Enrique White to Baron de Caron-
delet, October 13, 1795, Bancroft Library.
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Cut them to pieces, if there should be the least re-
sistance made ; & demanded the Keys of all the Stores
& Houses, with vehement threats,  that if Refused  I
Should be Cut to pieces which I thereupon  brought &
Cast upon the Table ; Saying these  were  all I had in
my possession. After which he took the Keys up &
ordered  me go with him and Shew him the different
Houses & Stores,  that he wanted to Examin if the
Doors  were lock'd or not-and on Coming  to the Count-
ing House asked for the key of it, on which I told
him Mr. Leslie had it & was at the Fort with it, on
which he seem’d very Suspicious,  & Still threatening
Very Severly he would take  my life, to which I told
him being in his power he might  do as he pleased,  &
this I repeated Several times & that he might  Cut
away:-The next he asked if there were any armes,
& wheare the armes were, & he ordered  the door
opened & the key was not among  the rest, he asked
whare it was I told him I did not know writely, very
proble Mr. Leslie had it-he Said no matter  brake
open the doore, & let See them which was done & 25
Guns ordered  to be Carried down, by which time
Bowles was in the yard,  with a great  meany Indians 
& to the Best of my recollection  thro the hurry Con-
fusion & uneasyness & threats of my Life that Cun-
ningham ordered  50 Guns taken down, but Bowles
Said Twenty five was Sufficient  at present,  on which
the doore was made fast by driving the Staple  over
the Hasp ; & I was then desired by Cunningham to
open the Store below, wheare the dry Goods &c wheare,
that he might  get Some Sugar & other things for the
Indians ; all this time with his drawn Sword or hanger
in his hand by which time Mr. Leslie Came in who

11 Among the Indians who participated in the seizure of
Panton’s Apalachee store were Cowetas, Broken Arrows,
Hitchetas, Ufales, Chicas, and Ousutches. American State Pa-
pers, Public Lands, IV, 161.



asking what was the matter  & for what was all this,
was told by Cunningham, that the property was Seized
& to the best of my recollection  added that Bowles
had authority  for so doing; & I Shutting  the doore &
giving him the key he ordered  the provision House
opened & going there he Served out provision for the
Indians  Rum & Some Meat,  as they were to go to
Camp-& after he had finished He then delivered  the
keys to Bowles, saying there is the keys of all the
Stores, & all Secure according to your direction,  & if
he had any other  orders.  and after dark the armes was
taken in the House & Some indians in the House Con-
stantly Sitting by them & some with him Bowles &
Cunningham weare I was, tho not Constant, but did
heare the Said Cunningham threaten  most  vehement
to John Hambly for Speaking  with Some of the In-
dians as he did not understand what they Said & that
he Should be put to his oath & many other  things
which I could not well heare as I was back & forwards,
& Seing the Said Cunningham being inclined to Drink
& that freely & Speaking high, & making vehement
Threats  of what he would do & Could do I thought it
most proper to go to my own room-from which I
could heare him in the most  violent  Rages Threaten,
& Chopping  the table with His Sword,  that he hoped
Soon to be Master of the Rest of Pantons Stores, &
many other things which I could not well understand
for the noise made-In the morning next day he told
me not to be affread that I should not be hurted [sic],
that it was the Generals wish that I would remain,
that I would be in better Imploy & receive  more  pay
than I had got   informed him that I had long been
in the House & no pay Could make me brake my Hon-
our or Stane My Carrector - Tho I was willing to
Stay provided  they would Treat  me well & Should keep
a just account  of the things, as they give them out-
on which he Spook  to Bowles & he said meany other
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as frivolus questions, which I do not recollect  or took
any notice  of ;-one or two days after Mr. Leslie left
the place ; some Indians was Sent out to Bowles Camp
with provisions  & other things for the Indians,-&
Henry , Smith Hireling to George  Barnett who was
Cunninghams guide, from George  Barnetts House to
B o w l e s    the Said Henry Smith Came in a few
days-& wanted Goods which I was, desired  to give
him being 22d Jany I opened the Store  & in Serving
him the goods,  he told me put them up they were two
deare, I told him they were  the Same as I had direc-
tions to Sel them & he Said Stop he would get them
Cheeper, & went to Bowles who ordered  him take
what he wanted & he would Settle  that which he did
& told me to put it to his own account,  I told  him I
should Charge them to George  Barnett & he might
Settle  that as he pleased & made out the acct. & gave
it to Bowles & he Said it would not do & then gave
me Mr. Pantons Price Current  which he took out of
the Counting House & on which he give ritton orders
for one forth to be Deducted  on every  article  what-
ever; & the Indians to have their goods  lower  ;-and
as long as I remained they took  & gave the Indians
Goods Gunpowder,  Ball, Flints, S t rouds ,  as Guns
Blanketts & in Short anything they pleased or thought
proper & Compelling  me at Sometimes to go with
them & Take & account  of them & at other times give
them out them Selves and saying at the Same time to
the Indians I had, & account  of the Same & I was
obliged to deliver  the keys every night to Bowles ; &
he often give things out without  my having any ac-
count  of them.  & Sometimes Cunningham & he was
sent as a Guard with me to the Stores, & Houses ;-

12 Robert Leslie, Edward Foster, and John Innerarity cer-
tified on June 24, 1792 that the losses inflicted by Bowles on
Panton by the seizure of the Apalachee store amounted to 2,674
pounds 1 shilling. American State Papers, Public Lands, IV,
161.
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& declearing I was in their Service  & Should be hap-
py, I met with him for now I was in a fine way, &
Bowles thinking that as I was (as He then thought)
in his Service  that He desired  Cunningham to tell me
come to him which I did, & he then proposed  to me,
that he intended in a few days to go to Ocklockny, to
run of [f] the place which he ment to Settle  a Town
on and that He would if I Chose run of [f] two grants
or lots for me, & that he thought it would  be to my
advantage & many other  things ;-I told him it was
very well but it was a matter  that needed Some Con-
sideration  & I Should think of it-& if he did run
them & I did not take them he could find them that
would be glad of them and observed  to him, & Sup-
posed he had no objections tho I was now with him,
that He would not detain me, & he said no that I
might Be free to go when I pleased and He Bowles
often Said, & declared that he ment to hurt none,  or
Sieze any property But Pantons, which he would do
wheare ever he Could find it, & said he would  have
some more  of his Stores  yet-& give for his reasons
that Mr. Panton Had offered  two thousand Dollars
for his Head  & that he would do every  thing in his
power to oppose  him-and while Cunningham Stay’d
he had his orders  from Bowles, & in this way things
went  on untill I Came to the Fort with the Perry-
mans, which was allowed me only on my promise  of
returning,  & after my return with them;  I was not
allowed to keep the keys no longer as they threatened
Bowles much and told him he was positively  a liar, &

13 Panton wrote to Leslie shortly after the capture of his
store and urged him in the strongest terms to get rid of Bowles
by any means possible. He told Leslie to inform one John Mil-
led who had ‘a good gun and a steady hand” that, if he disposed
of Bowles, he would never “be poor again as long as he lives”.

William Panton to Robert Leslie, March 4, 1792, A. G. I.,
Papeles de Cuba, legajo 203, quoted in Arthur Preston Whit-
aker, “Alexander McGillivray, 1789-1793”, North Carolina His-
torical Review, V, 303. A transcript is in Bancroft Library.
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had acted as Such ever Since he Came to the Nation,
& now was turnd Rober & many threats  which he
Bowles was surprised  at & wondered  what the Devil
they ment & Forrester; & that he would send me to
the Devil as well as he had done Leslie,-& threaten’d
Perrymands lives & which from what the Indians says
was to be done by Cunningham & them Selves-& that
night there was a number of Indians dancing & hoop-
ing Round the fire when the Said Cunningham offer’d
a reward  of fifty Chalks  for every  Spaniards  Head or
Scalp that was brought him-& Bowles & Cunning-
ham having Some  Disputes with each other  I per-
ceived my life in danger,  and likewise  that as George
Welbanks having Just arrived this 28th Jany who
was titled major immediately-I  thought  proper to
Take a Dark night and Come to the Fort with the
Books of Panton Leslie & Co. and with Such articles
or clothing of my own as I could easily get away with.
These  being the most material  CircumStances re-
specting  the Robery Committed  on the Evening as
above mentioned  I have made oath to, & Subscribed
the Same in presence  of the Commandant  as afore Said

EDWD. FORRESTER

[Rubric]
Haviendome traducido por un Ynterprete fiel esta
declaracon me consta ser Cierto quanto contiene fha.
ut supra =
YGNO . RUIZ  [Rubric] PEDRO  ROUSSEAU 

[Rubric]
Fort Saint Marks
February 28th-1792

14 A chalk, or chaque, was equal to about four tenths of a
peso.

O’Neill to Carondelet, April 12, 1792, Bancroft Library.
15 Pedro Rousseau was the most distinguished naval officer

of Louisiana during the Spanish occupation. He took active
part in the American Revolution after Spain’s entry in 1779.
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STATEMENT OF WILLIAM CUNNINGHAM
April 2, 1792 

William  Cunningham born in Maryland  in the County
of Frederick,  now called Washington  County, former-
ly a Captain in the 34th regiment  of the loyal Emi-
grants Second Battalion,  having resigned  his commis-
sion in the year 1784 at St. John Nueva Scotia, &
Joined immediately  the merchants  Volunteers  Com-
pany of Detroit in the Upper Canada, where  he served
as a Major to guard them against  the incursions  of
the Americans & Indians, where he remained  till the
month of April 1790. that he applied to the Com-
mander of Detroit Sir James Wiseman for a passport
to come to Maryland in the same County where  he was
born to recover and settle  a estate  that was bequeathed
to him by one Uncle called Kirk Patrick & stayed
there about five or six months, and came to the new
He captured a British sloop on Lake Pontchartrain, was soon
afterwards appointed by Governor Galvez commander of the
brig Galvextown, in which capacity he took part in the cap-
ture of Mobile and Pensacola. At the latter place, with Gov-
ernor Galvez on board, he sailed his ship successfully across
the bar into Pensacola bay under the fire of British batteries
after Irazabal, the commander of the supporting Spanish fleet,
had refused to attempt the passage.

Captain Rousseau was selected in 1792 by Governor Car-
ondelet as one of the officers to undertake the mission of bring-
ing William Augustus Bowles to New Orleans. Although the
capture of Bowles was effected by means none too honorable,
Rousseau was acting under the orders of the governor. He was
further charged with the delivery of Bowles to the Governor-
General in Havana. For these services Carondelet recommended
that he be given an increase in pay.

After Bowles had returned to Florida and had captured
Fort St. Marks, Rousseau was appointed commander of a
small fleet and assigned the task of recovering the fort. He
retook St. Marks on June 23, 1800. Throughout the period of
the war between England and Spain he continued to operate
against the British privateers and contraband traders along
the Florida coast.

Rousseau captured a number of vessels and by cutting off
supplies from New Providence was largely instrumental in
causing the failure of Bowles’ plans to drive the Spaniards
from Florida. To Rousseau, perhaps more than to any other
one man, belongs the credit of preventing the British from se-
curing a foothold in Florida at this time.
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state of Francklin  where he was about two months
at the house of Mathews Wallace, & went  to the Chera-
kis nation where the stayed about five or six weeks
& returned  back again to Francklin state  where  he
stayed four months as school master, being reduced
for having been plundered  by robbers  on his way from
Maryland to Francklin state,  & having raised money
enough to undertake his return to Detroit,  I William
Cunningham in the month of October  1792 did apply
to Thomas Gayge Esqr. Chief Justice for a passport
in order  to return to Detroit,  who having observed  to
me that I could not go through  by the highway called
Fort Pitt or fort Duquesne, on account  of the Ameri-
can Army under General Morgan['s] Command. I re-
quested  his honour to grant me my passport  & to rec-
ommend me to General  McGillivray as an honest man
& a old British  officer,  in order  to recommend  me also

Charles Gayarre, History of Louisiana (New Orleans,
1903), III, 140, 141; Louis Houck (ed.) , Spanish Regime in Mis-
souri (Chicago, 1909), I, 410-412; II, 4, 7, 25, 89, 90, 91, 114,
119, 121, 323-325; Las Casas to Floridablanca, April 21, 1792,
A. G. I., Estado de Santo Domingo, legajo 9, No. 18 (Bancroft
Library transcript) ; Diary of His Majesty’s Galliot, La Fleche,
January 5 to March 25, 1793, Bancroft Library.

16 A. G. I., Papeles de Cuba, legajo 2371.
17 The State of Franklin ceased to exist in 1788 when it

was suppressed by North Carolina but the name was still ap-
plied to the region comprising Greene, Sullivan and Washing-
ton counties in the Southwest Territory.

The organization of the State of Franklin took place in
1784, when the people of the Holston settlements became con-
vinced that North Carolina was attempting to avoid her obli-
gations to them in regard to land grants, proper administra-
tion of justice, and protection from Indian attacks by ceding
her western territories to the United States.

For further information on the State of Franklin see:
George H. Alden, “The State of Franklin”, American Histori-
cal Review, VIII, 271-289; Samuel Cole Williams, History of
the Lost State of Franklin (Johnson City, Tenn., 1924) ; Con-
stance Lindsay Skinner, Pioneers of the Old Southwest (New
Haven, 1921), 226-245; Arthur Preston Whitaker, Spanish
American Frontier, 1783-1795 (Boston, 1927), 55, 108-111, 113,
117, 190; Justin Winsor, Westward Movement (Boston, 1897),
341-343, 350, 354; American Museum, II, 6, 10-11, 580-581
(Chronicle) ; III, 388-389; V, 209, 313.
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to Mr. Panton merchant  at Pensacola  to procure me
a passage to New Providence  & a Genl. Cunnigham
[sic] , which passport  was granted,  & signed when I
came to the Cherakis nation by John McDonald  who
was Commissary  in that Nation in the time of the
English under Mr. Cameron Super Intendant,   & now
Chief master  trader of Mr. Panton, & came to the

18 The General Cunningham referred to was probably Briga-
dier-General Robert Cunningham, a South Carolina Loyalist
who served the King with distinction during the American
Revolution. He was commissioned brigadier-general of militia
in 1780. When South Carolina was evacuated by the British,
he moved to St. Augustine. General Cunningham left East
Florida in 1783 for Nova Scotia. Wilbur Henry Siebert, Loy-
alists in East Florida, 1774-1785 (DeLand, Fla., 1929), II, 315-316.

19 John McDonald was a British trader who established him-
self among the Cherokees before the American Revolution. He
was loyal to the British cause during the war, and at its con-
clusion he continued to live in the Cherokee nation. Although
the United States negotiated a treaty with the Cherokees at
Hopewell in 1785 in which the latter promised to exclude all
traders not having licenses from the United States government,
McDonald continued to trade in the nation as before.

In 1792, the year the document under consideration was
written, Panton, at Governor Carondelet’s suggestion, per-
suaded McDonald to enter the service of his company and to
accept a commission to act as agent for Spain among the
Cherokees. McDonald entered the service of Spain at a salary
of five hundred dollars a year. He continued to work for
Spain until 1798 when the execution of the 1795 treaty of
San Lorenzo was finally accomplished,, and all relations between
Spain and the Cherokees were severed.

Arthur Preston Whitaker, “Spain and the Cherokee In-
dians, 1783-1798,” North Carolina Historical Review, IV, 257-
269; White to Carondelet, October 19, 1795, and McDonald to
White, December 31, 1795, Bancroft Library.

20 Alexander Cameron was a Scotch officer who fought in
America against the French in the Seven Years’ War. After
the war he became British agent for the Cherokee Nation.
When the newly founded Watauga settlement was discovered
to be upon Cherokee lands, Cameron, in support of Indian
rights, demanded that the white settlers depart. Robertson
avoided the necessity of abandoning Watauga by leasing from
the Indians for a period of ten years the region in which the
settlement was located.

Cameron succeeded in inducing most of the Cherokees to
support the interests of England against the Colonists during
the American Revolution and caused much trouble for the
Americans on the frontiers of the old southwest.
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Creek nation at the town of Euphalis,  where I met
with Mr. James Leslie to whom I showed my Pass-
port,  & recommended  me to go to one Mr. Clark 
trader  of Mr. Panton, where I went & I stayed one
night said Clark been sick, & started next morning
early to go at Ikory ground  where I was informed
that Genl. McGillivray resided,  said Clark not know-
ing if he was gone, or not to Pensacola,  & trav-
elled eight miles that morning to one Brouner a Dutch-
man at a place called Yuokis who informed me that
Genl. McGillivray was positively  gone, being appre-
hensive of his life been taken as it was a general  talk
amongst  red & white in that village, by the orders
given to the Indians by General Bowles, from Brouner
going towards  Ikory ground I met one Rowling, who
told me that he was going to the Ushitas  after a horse
stolen  from him, and asked  me who I was, & told him
that I was a poor & distressed man with a passport  to
Genl. McGillivray for to recommend  me to Mr. Pan-
ton in order  to get a passage for new Providence  he

J. G. M. Ramsey, The Annals of Tennessee (Charleston,
1853), 143-144, 147; Winsor, Westward Movement, 79, 89, 136;
Skinner, Pioneers of the Old Southwest, 170.

21 Euphalis, or Eufaula, was an Upper Creek town located
on the west side of the Tallapoosa River near the present site
of Daderville, Alabama. Hodge (ed.), Handbook of American
Indians, Part I, 445.

22 The Mr. Clark referred to was perhaps “Woccocoie
Clarke” who was mentioned by Pickett. James Albert Pick-
ett, History of Alabama (Sheffield, Ala., 1896), 422.

23 The “Hickory Ground” was described by Pickett as a
town of Creek Indians, three miles above the old French fort
Toulouse “on the east. bank of the Coosa and embracing the
lower suburbs of the modern city of Wetumpka”. Pickett, His-
tory of Alabama, 229.

24 The Ushitas were probably the Cushitas, or Kasihtas.
Bartram refers to the village of Kasihta as Usseta. Kasihta
was a Lower Creek village situated on the west bank of the
Chattahoochee River about two and a half miles below Kawita.
At the time the document in question was written Kasihta was
considered the largest of the Lower Creek towns. Hodge (ed.) ,
Handbook of American Indians, Part I, 661; William Bartram,
Travels (London, 1792), 456.
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told me then that if Genl. McGillivray was not gone
yesterday,  he was to set off that morning,  & added
that he was also going by the desire  of one Bulford,
w[h]ere he told me I should be well accomodated, to
Inquire  about that Mr. Bowles who was making  great
noise amongst  the Indians, & that he would met me
again at said Bulford where I went twenty  miles
nearer  Ikory Ground.
Q. How long did you know Mr. Bowles, what have

you done with him, & what reason has engaged
you to leave him.

A. I know him from the 9th January  1792 till the
25th of said month during which time I contrived
to find out what was his business, been all this
while upon a good footing, till the 16th in the
morning that having marched  about forty miles
the night before & that morning,  we stoped about
half or three quarters of a mile from Mr. Panton
stores he then called me and told me, Major
you must go towards  the stores in order to ask ac-
cording to the authority  he was invested for the
arms & ammunition.  Which I refused  represent-
ing to the said Bowles that he was wrong in his
undertaking  because Mr. P a n t o n  stores  were
under the Spanish protection  ; & that I was not
come for such business, but only to procure me
a passage for new Providence,  & to see him.
then said Bowles began to talk to the King  &
little Prince  in their tongue which I did not

25 The Hollowing King, a chief of the Lower Creeks, lived
near Coweta. Pickett described him as “a fine-looking man and
a great orator”. At the Council of Ositchy held in May 1790,
the Hollowing King made the speech of acceptance for the
Creeks of Colonel Willett’s invitation for them to send a dele-
gation with Alexander McGillivray to New York to visit Presi-
dent Washington. Pickett, History of Alabama, 402, 403.

26 The Little Prince was chief of the Broken Arrows. He
was evidently a friend of Hollowing King for in many docu-
ments they are mentioned as being in each other’s company.
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understand. I saw by their  motions that I was
not safe and that altho I was repugnant  I was
obliged  to go. I then asked  Mr. Bowles who was
to go with me, upon which he answered  me his
negroe fellow which affronted  me, & going for-
wards  in the front he told me that when I should
see him coming,  to draw my sword,  & to tell the
people of the stores to not be disturbed,  & ad-
vancing little  more he told me that I was to de-
mand the keys, accordingly I went  & found there
a parcel of Indians & demanded to Mr. Forster
the keys,  Mr. Leslie being not present  & having
asked  if it was all the keys, Mr. Forster told  me
that Mr. Leslie had some  ones,  with this I took
the keys from Forster & told him to lock every
door, to which he answered  that they were  all
locked except  one, which I desired  him to do. the
same night Mr. Leslie returned  to the store from
the fort, & meeting  with him he asked me what
was this business, to which I answered  bad doing
enough. then Mr. Leslie told me that I was to
take  care of what I was about & I answered  that
I could not help it, desiring him at same time that
if he had any money of his own or Mr. Panton
to take Care of it & that I was not come willingly.
that same night Bowles asked  Mr. Forster where
the arms & ammunition  were,  & having answered
that he had not the keys & that they were  up
stars & in the stores, he ordered  the locks & doors

Little Prince, or Cowipa, as he was called in his own
tongue. was a friend and supporter of Bowles. When the latter
returned to Florida in 1799 he was hospitably received by the
Little Prince at his home in Coweta Tallahassee. The Little
Prince was interested in the scheme of forming the indepen-
dent “State of Muscogee”, and Bowles entrusted him with
many of his important papers for safe keeping.

White to Carondelet, October 16, 1795, October 19, 1795,
and October 26, 1795, Bancroft Library; Bowles to Cowipa,
Little Prince of the Broken Arrows, November 30, 1799, A. G. I.,
Papeles de Cuba, legajo 2371.
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to be broke open to me, which I refused  to do, &
notwithstanding  I told him that it was dangerous
to brake open the doors  & locks & that perhaps
the keys might  be got, he obliged  Mr. Forster &
Mr. Moore  to do it, which they did being com-
pelled.  Standing  before  the store  door of Mr.
Panton at the wharf at a building of square tim-
bers, Mr. Bowles said that said building was
made four years  ago to prevent  him the taking
of the store which he had now in his power,  upon
which I told Mr. Bowles that he was going fur-
ther than what he had told me to which he
answered Yes, & that he had authority to knock
down all Panton’s stores to de [sic] Devil, & ask-
ing Bowles if he had seen the extent  of the store.
he answered  Yes I have & they may amount to
about ten or twelve  thousand pounds, & asking
also what he intended.  to do with the skins, he
told me that as soon as his own ship should ar-
rive at Ocolokany, he would claim St. Marc, be-
ing on the Indian ground  & authorized  by the In-
dians to do it,  & then send the skins to the ship-
ping. having asked him also what he intended to
do with the good besides the fifteen thousand
pounds which he said he expected  from antigue,
he answered that he would divide the ammunition
& arms to the Indians & keep  an account  of the
goods  taken in Panton store  to divide them also
& save them out from those he was expecting
for the presents.  findind[g] by all this that Mr.
Bowles was only one active  man in robbery &
plunder  without  any power nor authority  & that

27 Bowles wrote to Arturo O’Neill as follows: “The Creeks
& Cherokee Nations are now united & have formed a Council

. . . . They have appointed me director of their affairs and
as such I now, in the name of the Council, address your Ex-
cellency in behalf of the United Nation.” Bowles to O’Neill,
December 4, 1791, A. G. I., Papeles. de Cuba, legajo 2371.
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his contrivances  were only to cause disturbances
between the Spaniards,  Americans  & Indians I
took within myself the resolution  to leave him the
first opportunity  I could find, which I executed  in
the manner following. Mr. Bowles having given
me order to go & to apprehend Mr. Leslie, & to
go to St. George Island I went as far as Oco-
lokany & stayed one night & returning the next
day to the Indian town & camped at the little
Prince camp,  where I had opportunity  to see all
Mr. Bowles papers among which I did not see any
ones  signed by nobody,  but Copies  of letters  wrote
by him to the ministers  representing  the Coun-
try & situation & the advantages  of suporting
those Indians, without  any answer, nor power  or
authority whatsoever,  I found also a seal which
said Bowles had told the Indians was the King’s
seal, who was nothing but a counterfeit  one of the
Prince of Wales coat of arms representing  three
ostrich feathers.  being one day after examining
Bowles papers,  the little Prince came in, & took
them out of my hands,  which paper was a kind of
instruction  from Lord  Dunmore  & Mr. Miller set-
ting for[th] that he was to be suported & assist-
ed by Captain Young,  Mausen and another  one,
& coming back that same day to the store, Mr.
Bowles was very angry that I had not executed
his orders, & that he was dubious of me, and a
traitor  who was to take his life, upon which we
had a severe struggle  & th[o]ught that my life

28 Lord Dunmore, before the American Revolution, was the
Governor of Virginia. He conducted the successful Indian cam-
paign in the Ohio valley known as Dunmore’s War, and de-
feated the Shawnees, Miamis, Delawares, Wyandots, and sev-
eral other tribes. At the close of the war the Indians were
forced to relinquish their claims to Kentucky. Winsor, West-
ward Movement, 72-74; Robert McNutt McElroy, Kentucky in
the Nation’s History (New York, 1909), 29-32.
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was at an end having ordered  the Indians to tie
me & weep [keep] me. been tyed pretty close I
made  a bold attempt  to to brake the ropes in which
I succeeded  & run away being obliged to throw
myself in the water  to prevent  my being taken
again & arrived at St. Marc almost naked,  where
I surrendered  my self to the commanding  officer.

Q. What have you been able to discover  of his In-
structions  by his papers-

A. That the whole of it was a plot of conspiracy  from
Lord Dunmore of Providence,  General Clark of
Georgia, & Governor  William Blunt  & John

29 General Elijah Clarke of Georgia was a distinguished
partisan leader of the American Revolution. He engaged in
several campaigns against the southern Indians, in addition
to fighting the British, and assisted in the negotiation of a num-
ber of treaties that added large tracts of land to Georgia at
the expense of the Creeks and Cherokees.

Clarke opposed the ratification of the treaty of New York
in which the United States proposed to give back to the Creek
nation a part of the territory acquired by Georgia in the trea-
ties of Long Swamp (1782), Augusta (1783), Galphinton
(1785), and Shoulder-Bone (1786).

In 1793 Clarke became involved in various filibustering
projects sponsored by Genet, the French Minister to the United
States. He accepted a French commission, and enlisted men for
the purpose of invading Florida. After the collapse of Genet’s
plans, Clarke led a force across the Oconee river and established
a settlement on Creek territory. He built several forts and
attempted to found a “Trans-Oconee State”, but was forced
to abandon his enterprise by the interference of Georgia State
troops.

After the Trans-Oconee venture, Clarke continued his fili-
bustering activities, recruiting men for Richard Lang, who in-
vaded Florida in 1795 and captured Amelia Island. A report
came to Pensacola from East Florida in October of the same.
year that “Clarke took a fort, sacked the country, was repulsed
and returned with reinforcements.” At a later date, when
France and Spain had made up their differences and the lat-
ter was at war with England, Clarke was accused of plotting
an invasion of Florida with British assistance. He was, how--
ever, so popular among his fellow frontiersmen that, although
brought to trial on one occasion, he escaped punishment for
his illegal acts.

E. M. Coulter, “Elijah Clarke’s Foreign Intrigues and
the ‘Trans-Oconee Republic’ ", Proceedings of the Mississippi
Valley Historical Association, X, 260-279; Lucian Lamar
Knight, Georgia’s Landmarks, Memorials, and Legends (At-
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Surveyor  & Lawyer Cock  at Francklin State,
Lawyer  Hancock  of Bokutor County  & Coronel
Ross  of Virginia in Washington  County to take
possession  of Walnut hill, the Yasoos, Tenesis,
Pensacola, New Orleans  &c. in order  to open the
navigation  of the Mississippi River,  & to make
themselves  independant of the United States &
Britain with the support  of the British  merchants,

lanta, 1914), II, 106-114; William Bacon Stevens, A History of
Georgia (Philadelphia, 1895), II, 412-414, 416-417, 429; Hu-
bert Bruce Fuller, The Purchase of Florida (Cleveland, 1906),
62; White to Carondelet, October 16, 1795, Bancroft Library.

30 William Blount was Governor of the Southwest Territory
and Superintendent of Indian Affairs for the Southern De-
partment at the time this document was written. In 1797 he
became involved in a scheme for a joint attack upon Spanish
Louisiana by American frontiersmen and a British fleet in
the Gulf. The foregoing document is interesting in that it men-
tions Blount in connection with British intrigues against Spain
several years before the “Blount Conspiracy”.

Frederick Jackson Turner (ed.), “Documents on the Blount
Conspiracy, 1795-1797”, American Historical Review, X, 274,
594-606; Fuller, The Purchase of Florida, 80-82, 84, 88, 92, 201;
209, 265.

31 John Sevier, the hero of King’s Mountain, and former
governor of the State of Franklin, was an inveterate land specu-
lator. He had been associated in 1784 with William Blount
and a number of other prominent men of the west and later
on his own account in a scheme to found a settlement at Mus-
cle Shoals, and was one of the active members of the Yazoo
Land Companies. See: Pickett, History of Alabama, 372-373;
Whitaker, Spanish American Frontier, 1783-1795, 54-55, 109-
111, 133; John Haywood, The Civil and Political History of the
State of Tennessee (Nashville, 1891), 157-158.

32 Reference was probably made to William Cocke who
took active part in the organization of the State of Franklin.
He attained-the rank of captain in the American Revolution,
and, in 1782, was admitted to the bar at Jonesboro. In later
years he was prominent in the politics of Tennessee. For a
sketch of his life see Williams, History of the Lost State of
Franklin, 287-291.

33 Botetourt County, Virginia.
34 David Ross, described by Claiborne as a “well known

capitalist of Richmond, Virginia”, was one of the promoters of
the Yazoo Land Companies. J. F. H. Claiborne, Mississippi as
a Province, Territory and State (Jackson, Miss., 1880) I, 144;
Arthur Preston Whitaker (ed.), “The South Carolina Yazoo
Company”, Mississippi Valley Historical Review, XVI, 386.
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A.
Q.

A.

Q .

for which the different  Company’s  had bound
themselves  by the double oath of secrecy & per-
formance,  having raised about 18 thousand mens
for that purpose,  this plan being formed upwards
of three, or four years-
Did you believe that Mr. Bowles will be supported
by England-
No, by no means
how many Chiefs & Villages  has Mr. Bowles in
his favor
The Cowhitas, the broken  narrow,  the Ushitas
& Echitas  & only two white  men called Barnett
& Smith that has any respect  for him, & out of
those four towns, there is only 120 warriors  in his
behalf,  & the whole could raise between  7 or 800
warriors.  Among the Generalty of those villages
Mr. Bowles is called Captain Locksa, or Captain
liar
Did you believe that those Indians will take re-
venge against  the Spaniards, if Bowles remains
prisoner.
They will not,  because Captain Forest having been 
amongst  the Indians, they expressed  their con-
cern for me & give all the blame to Bowles, upon
which Captain  Forest desired me to tell the truth
as an old English officer upon every thing relative

35 Broken Arrow, or Hlekatchka, was a village of the Lower
Creeks located on the west side of the Chattahoochee River
about 12 miles below Kasihta.
American Indians, Part I, 552.

Hodge (ed.), Handbook of
36 The village of Echita, or Hitchiti, was situated on the

east bank of the Chattahoochee River four miles below Chiaha.
The Hitchiti were a Muskhogean tribe whose language differed
from that of the Creeks. The Hitchiti language was spoken

   by several other tribes on the Chattahoochee, Flint and Apa-
lachicola rivers, and by the Mikasuki who lived near Mikasuki
Lake. The Yamasi are supposed to have spoken Hitchiti and
the Seminoles originally spoke a mixture of Hitchiti and Creek.
Hodge (ed.), Handbook of American Indians, Part I, 551; John
R. Swanton, Early History of the Creek Indians, and their
Neighbors, 172-178.



to said Bowles, as it was not an English affair but
absolutely  an American one-

Q. did you hear or saw the the Americans raising
troops  & for what purpose-

A. I have & believe that the purpose  was for the
above expedition  formed by the different  com-
pany’s of Yasoos, Walnut  Hill, & Tenesis 

Q. Have you been in the Cherakis Nation, and how
many warriors  are they: What number are the
Creeks,  & if the Americans  are raising Forts upon
their lands, & if the ground that they want to oc-
cupy, which is pointed  by the treaty of limits is
fertile & considerable

A. I have been in the Cherakis nation & believe that
the number of the warriors  may be about 18 hun-
dred.  The Creeks  are about 8 or 9 thousand war-
riors  and hunters. & the Americans  are raising

37 The Yazoo Land Companies were formed for the purpose
of conducting speculation in western lands upon a grand scale,
and included among the promoters were many prominent men
such as Alexander Moultrie, Patrick Henry, and John Sevier.
By an act of December 7, 1789, the state of Georgia granted to
the South Carolina Yazoo Company 10,000,000 acres, to the
Virginia Company 11,400,000, and to the Tennessee Company
4,000 000, upon the payment of certain sums.

The South Carolina Company was the most active and
through its agent, James O’Fa.lon, attempts were made to se-
cure the approval of the Spanish government for the proposed
settlement at the mouth of the Yazoo.

The Nootka Crisis of 1790 destroyed any possibility of
successful negotiations with Spain because reports came to
New Orleans that the South Carolina Company was planning
an armed invasion of Spanish territory with British aid from
Canada. President Washington issued a proclamation forbid-
ding any encroachment on the lands of the Chickasaws or Choc-
taws and the Spaniards built a fort at Nogales. Neither the
South Carolina nor Virginia Companies were able to establish
colonists on their lands. The Tennessee Company, under the
direction of Zachariah Cox, started a settlement at Muscle
Shoals but the settlers were driven off by McGillivray’s Creeks.

American State Papers, Indian Affairs, I, 114, 115, 172-
173; Charles H. Haskins, “The Yazoo Land Companies”, Pa-
pers of the American Historical Association, V, 66, 72-73.
Many interesting. manuscripts, photostats, and transcripts
from Spanish archives pertaining to the activities of the
Yazoo Land Companies are found in Bancroft Library.



Q.

A.

Q.

A.

Forts from the mouth of the St. Mary to the up-
per Canada or Fort Vincennes all along the lines
pointed  by the treaty of limits between the Ameri-
cans and Indians, which Land is very extensive
& fertile,  & the same which is in dispute between
the Spaniards & Americans.
Did you put any faith or credit  to the papers you
have seen of Mr. Bowles, & did you know any
other  circumstances  that show their veracity or
Possibility
I do not put any Confidence  in those papers be-
cause they were only copies, & without any au-
thority whatsoever
Did you believe that Bowles & those concerned  in
the plot are in relation with the undertakers  of
the Yasoos, Walnut hill, Tenesis Companies & the
Inhabitants of Kentucky
I justly believe & am almost sure of it, because I
have seen the different  plans of those Companies,
altho none signed by nobody,  as also of the Iron
banks  & L’ance a la Graisse 

Q. Did you know one Doctor  James White  & one
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38 The site of Iron Banks was on the east side of the Mis-
sissippi about five miles below the mouth of the Ohio. In
1780, George Rogers Clark built Fort Jefferson at Iron Banks
but it was soon abandoned because of Indian hostilities. Win-
sor, Westward Movement, 174, 178.

39 L’Anse a la Graise was the bend in the Mississippi below
the mouth of the Ohio where George Morgan founded New
Madrid. Gayarre, History of Louisiana III, 243-245, 264, 265,
275-279.

40 James White was one of the first advocates of separatism
in the Tennessee region. In August 1786, while he was a dele-
gate to Congress from North Carolina, he told Gardoqui, the
Spanish diplomatic representative to the United States, that
such was the resentment of the western people at the action of
Congress on the question of the Navigation of the Mississippi
that they might secede from the Union and place themselves
under the protection of Spain. In this way they could obtain
the use of the river.

White was a friend of John Sevier. He took part in the
organization of the State of Franklin and was at one time
speaker of the Senate of that State. After the collapse of this
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named 0 Fallan, 41 & if he knows where they are
A. I know doctor James White by sight. only being

one of the principal undertakers of the three dif-
ferent companies, & believe that he is about Mus-
kingum, or Cioto. & I do not know anything about
the named o Fallon, altho I have hear very often
his name.
I Cunningham asked Mr. Bowles what would come
of him if the Spaniards was to make him a pris-
oner. he answered that without doubt they would

State,  Gardoqui sent White to work among the discontented
Franklinites in behalf of Spain. “The King”, wrote Gardoqui
to his government, “claims that territory by the late conquest
and I propose to do the rest by sending Don Jaime White there.”
In messages to prominent men of Cumberland, Gardoqui guar-
anteed them civil, religious, and political rights if they would
place themselves under the protection of Spain.

Robertson, Bledsoe, Sevier and others expressed willing-
ness to accept Gardoqui’s proposition. They hoped thus to gain
Spanish consent to establish the long-desired settlement at
Muscle Shoals, and perhaps open a new water route to the Gulf
by way of the Alabama or Tombigbee rivers.  White,  a land
speculator himself, was also apparently interested in the Muscle
Shoals scheme.

He returned to New York and was sent by Gardoqui to
Havana and thence to New Orleans, but could obtain no favor-
able action upon the Muscle Shoals project. Spain would not
risk giving offense to her Indian allies by authorizing any in-
trusion upon their lands. Governor Miro, however, promised
White that Spain would assist the people of Franklin if they
would declare their independence from the United States and
informed him that the Spanish government had lowered the
duties on American goods from 25 to 15 per cent.

In 1790, the cession by North Carolina of her western lands
to the United States, and the organization of the Southwestern
Territory put an end to White’s Spanish intrigues.

Archibald Henderson,. “The Spanish Conspiracy in Ten-
nessee”, Tennessee Historical  Magazine,  III ,  232-243; Samuel
Flagg Bemis,  Pinckney’s Treaty (Baltimore,  1926),  157,  160;
Gayarre History of Louisiana, III, 258-259; Whitaker, Span-
ish American Frontier,  1783-1795,  109-111;  Will iams,  The Lost
State of  Franklin,  294-296.

41  Dr. James O’Fallon was selected as chief agent in the
West for the South Carolina Company. For information con-
cerning his activities see Haskins, “The Yazoo Land Com-
panies”, Papers of  the American Historical  Association,  V, 66-
73;  James Alton James,  The Life  of  George Rogers Clark (Chi-
cago, 1928), 403-404.
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send  to the mines, & asking him if he would
not be supported,  he told me no because it was
 no war between, Spain & Great Britain
asking also Mr. Bowles what would be done  the
point  of Florida,  he told me that the advantages
of that point were so great to their  undertaking,
that a town was to be built & a couple of guard

   ships to lay in the stream, in order  to prevent  any
vessel to pass & repass without  a passport  from
him or the Company of Bahama 
New Orleans  in the Barracks  the 2th of April
1792- 

JUAN JOSEF DUFOREST 43

(Rubric)
WILLIAM CUNNINGHAM

Q. Where  have you been when you left Mr. Bulford,
what reason had you to go to Mr. Bowles, & for
what reason did he appoint you his Major General

A. I went from Bulford to see Mr. Bowles in order
to see if he was, an English officer,  or if he had
any authority or Instructions  from the Court of
England, & he appointed  me his Major General
by knowing  that I was a british officer & enemy
to the Americans,  well acquainted with the West-
ern Waters  of Mississipy & the Commission  he
was to give me was to be signed by the Prince  of
Wales, & left Mr. Bowles when I discovered  that
he was nothing but an adventurer,  without  any

42 The firm referred to by Cunningham was Miller, Bon-
namy, and Company of New Providence. “Voluntary declara-
tion made by sundry of Bowles’ Banditti at St. Augustine”,
November 21, 1788, Florida and Louisiana Papers, Archivo
Nacional, Havana, Cuba.

43 Juan Josef Duforest for many years acted as translator
for the Spanish government in Louisiana. He was described
as “Interprete jurado en esta Provincia de los Idiomas ingleses”.
A number of documents translated by him from English to
Spanish are found in the Pinart-Bancroft Collection, Bancroft
Library.
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authority,  only to support  as an Instrusted  person
in the Merchants Company for the Instigation  of
the Disturbances  between Spain & the United
States in order to open the free Trade & naviga-
tion of the Mississipy river

JUAN JOSEF DUFOREST
(Rubric)

WILM. CUNINGHAM
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NEW MEMBERS
Mary Theodora Fleming
Mrs. George L. Austin
C. G. Grimm
Colonel George L. Baltzell

  Jacksonville
West Hartford, Conn.
Palatka
Ft. Benning, Columbus, Ga.

DONATIONS
Florida Magazine, Volumes I, II, III.

Official Program Key West Extension of The Florida East
Coast Railway

From T. Frederick Davis

Silver Service of the U. S. S. Florida
From Charles A. Hoyt

General Finegan
From the author, Susan Burdette

Jacksonville in Flames
J. W. White

Proceedings of the New Jersey Historical Society, Vols. 4, 6,
11, 15, 14, 5

From New Jersey Historical Society

Photographs on glass of St. Marks Hotel and Everett Hotel,
Jacksonville, circa 1860.

Osceola, Chief of the Seminoles by L. T. Sprague-
Notes on the Florida Seminoles by Skinner
Old Hickory and His Campaigns by L. T. Sprague-
Hernando De Soto, the Last Expedition led by the Noblest of

the Explorers and His Discovery of the Mississippi by
C. T. Brady.

Civil War and Reconstruction in Florida, by William Watson
Davis

From Arthur T. Williams

Plan of Amelia Island in East Florida, taken from De Brahm’s
map of South Carolina and Georgia

From Everett Mizell

Map and Plate of the Plant System and Allied Railroads, 1886
Linwood Jeffreys
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Battling the Seminoles
From the author, J. 0. Parrish

The South as a Conscious Minority 1789-1861
By Jesse T. Carpenter, P. D.

From New York University Press

Annual Report of American Historical Asso., 1927, 1828
Writings on American History, Griffin

The Seventeenth Century Sheriff
History of the Republican Party

From University of Pennsylvania
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